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Wiadomości z kraju
1916 Welsh Rd. Unit 3
Philadelphia, PA 19115

215-969-4985     215-728-6040215-969-4985     215-728-6040
Nasze Uslugi i Serwisy:

- Paczki  morskie i lotnicze do Ukrainy i innych krajow. 
  11-ta paczka bezplatna
- bezplatny odbior z domu
- Transfery pieniezne do Europy Srodkowej  
  i Wschodniej od $4.50
- Przesylka samochodow osobowych i transportowych 
- Karty telefoniczne, elektroniczne slowniki i upominki
- Lotnicze przesylki do 7-miu dni
- Duzy wybor CD

267-210-5321

ДЭКИ • ЗАБОРЫ
ПРИСТРОЙКИ
LANSCAPING

ДИЗАЙН УЧАСТКОВ
PATIO • КЛУМБЫ

АГЕНТСТВО ПО УХОДУ   
ЗА ПОЖИЛЫМИ ЛЮДЬМИ

PAS Program - вы можете 
ухаживать за вашими 
родными и друзьями.
Позвонив нам,  вы станете 
частью  нашей большой,  
дружной и заботливой 
семьи!

Phone: 215-953-9225215-953-9225 
255 E. Street Road,  Feasterville, PA 19053 • 

vitacarehha.com

Registered Nurses,  
Physical Therapists,  
Home Health Aides

Over 20 years in business!!!
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Адрес офиса: 
Levy Law, LLC
1515 Market Street, 
Suite 950
Philadelphia, 
PA 19102

LEVY LAWLEVY LAW  — адвокат, — адвокат, 
который предоставит вам
качественные услуги по жилищным, 
земельным, наследственным делам. 
А также предоставит юридическую 
помощь по гражданским, семейным, 
уголовным делам.

LEVY LAWLEVY LAW — адвокат,  — адвокат, 
КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ 
ОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУ

ATTENTION: LEVY LAW LLC is ATTENTION: LEVY LAW LLC is 
pleased to announce that pleased to announce that 
we have relocated to suite 950!we have relocated to suite 950!

bartlevyesq@gmail.combartlevyesq@gmail.com

Tel.: (267) 687-8000Tel.: (267) 687-8000
Fax: (215) 392-3357Fax: (215) 392-3357

(610) 810-5050
contact@evopool. com

• Pool opening and closing
• Weekly maintenance
• Equipment repair and replacement
• Pool renovation

Service area: Bucks, Montgomery and Delaware county

With Evo Pool Service!
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OGŁOSZENIAOGŁOSZENIA

ZAKLAD SAMOCHODOWY 
ZARTUDNI MECHANIKA Z PODSTAWOWA ZNAJOMOSCIA ZAWODU.

ZAPEWNIA NARZEDZIA I WYSOKIE ZAROBKI.
BODY SHOP POSZUKUJE: MECHANIKA, MALARZA I POMOCNIKA

WYNAGRODZENIE W ZALEZNOSCI OD KWALIFIKACJI
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

Vitalij 267-980-6045


DOBRZE ROZWIJAJĄCA SIE FIRMA 
Spożywcza z siedziba w Bensalem  
PILNIE POTRZEBUJE PRACOWNIKÓW 

do sprzątania a także do  konserwacji urządzeń.
Elastyczne godziny pracy. Wymagana minimalna znajomość jezyka 

angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki płacy. Możliwość awansu.
Kontakt telefoniczny: 267-342-0659

PILNIE POSZUKIWANI PRACOWNICY  
NA STANOWISKA:

••  SprzedawcySprzedawcy
••  KasjeraKasjera
••  Pracownika do pracy  Pracownika do pracy  

w kuchniw kuchni
• •  Pracownika  Pracownika  

do wykonywania  do wykonywania  
innych czynnosci w sklepieinnych czynnosci w sklepie

Zostan czlonkiem naszego zespoluZostan czlonkiem naszego zespolu
Tel: 718-412-3400 EXT.1529

email: HR@NetCostMarket.com
Mozna rowniez wypelnic ankiete  

w naszym sklepie.
Wymagane pozwolenie na prace w USA

KUPON REKLAMA OGŁOSZENIE FORM 
Wypełnij kupon i wyślij na nasz adres:  
PO Box 579, Warrington, PA 18976, 

prześlij faksem: 267-684-6338 
Opublikuj ogłoszenie w sekcji "Classified"

Twój tekst:   ___________________________________________________________
______________________________________________________________________
______________________________________________________________________

_______________________________________________________
___________________    Data _____________________________

__________ 1 tydzień    _________ 2 tygodnie    ___________ Miesiąc

Płatność: ________Czek _______Money Order_____ Karta Kredytowa 

Card #____________________________ data ważności_____________

Imię, nazwisko na karcie _______________________________________Adres: ____
_________________________________________________

Miasto_____________________________ Stan________ Kod_________
Tel. #________________________________________________________

 ZADZWOŃ: 267-971-5765
Podaj tekst reklamy i użyj karty debetowej / kredytowej.

 Wytnij FORMULARZ KLASYFIKACJI
Załącz do niego czek lub Pieniądze w gazetach firmowych i rynkowych  

i przesłać do redakcji:
PO Box 579, Warrington, PA 18976

OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:


FIRMA TRANSPORTOWA POSZUKUJE 

KIEROWCOW Z CDL KLASA A.
Praca na StepDeck i Flatbed

Zarobki przewyzszaja srednie place
Regionalne i dalekie trasy.

Wymagany minimum 2 letni staz pracy.
Telefony kontaktowe:

(516) 410-7261, (609) 892-5004


POSZUKUJEMY PRACOWNIKA  
NA STANOWISKO: 

HVAC Refrigeration Technician oraz 
Pomocnika

Dobre warunki pracy i placy.
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

215-535-8100


CLERK BUSINESS ADMINISTRATOR 
PILNIE POSZUKIWANY NA STALY ETAT.
Wymagana znajomosc jezyka angielskiego oraz 

komputera.
Firma znajduje sie w Warminster PA

Dobre warunki pracy i placy. Swieta i dni wolne 
oplacane.

TEL: 215-962-1539


MIESZKANIE NA WYNAJEM
Duplex, 2- gie pietro. Philadelphia,  
Lockard &Tomlison Rd.  Pa 19116

Mieszkanie swiezo wyremontowane.  
Kuchnia z nowym wyposazeniem

Dryer and washer w piwnicy. Dostep do 
garazu i backyardu. No pets.

Cena $1,800.
TELEFON: 267-738-1136


JUNKYARD W SOUTH JERSEY 
POSZUKUJE PRACOWNIKOW 

Z DOSWIADCZENIEM  DO 
ROZBIORKI SAMOCHODOW.

Mile widziane posiadanie wlasnych narzedzi.
Wynagrodzenie $1000 plus na tydzinen.

Wynagrodzenie pomocnika $750 plus na tydzinen.
Pomoc przy zakwaterowaniu.
TEL: 646-673-5889


TRAILER DRY VAN 

zatrudni kierowcow z CDL Class A
Praca na wschodnim wybrzezu , 4-5 dni w tygodniu
Doswiadczenie w zawodzie nie mniejsze niz 1 rok

Wynagrodzenie $1 za mile lub 30% Gross
Elastyczny wymiar czasu pracy

TELEFON: 267-297-9137


ZAKLAD FRYZJERSKI  
W HAVERTON PA  

natychmiast zatrudni fryzjera
na caly etat lub pol etatu

Prosze dzwonic: 610-789-2319


DIJAS FOODS DISTRIBUTION INC  
Poszukuje pracowników przy produkcji  

i pakowaniu towarów.
Praca na pełny etat. Wymagana minimalna znajomość 

jeżyka angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość awansu.
KONTAKT TELEFONICZNY: 267-342-0659


PRZYGOTOWANIE DO EGZAMINU 

NA PERMIT/LICENCJE CDL 
(KOMERCYJNE PRAWO JAZDY) w ciągu 

3-6 dni W JEŻYKU ROSYJSKIM. USTALANIE 
TERMINU EGZAMINU. PŁATNE SZKOLENIE.

PO zdaniu egzaminu ZAPEWNIENIE 100% 
miejsca PRACY CDL.  

Tel: 267-323-9437, 203-570-4915, 
347-224-3893

Przyjme do pracy 
doswiadczona kosmetyczke.

Perspektywa awansu
tel: 215-343-0350 Ex.6


ATH-MONT GEAR COMPANY
Poszukujemy pracownika na 

staniwisko FREZERA
- Stala praca
- oplacamy wakacje i swieta
- oferujemy ubezpieczenie  
   medyczne

Telefon: 215-355-5146
Fax: 215-355-3570







NIKSEN - 
TELEKOMUNIKACYJNA FIRMA 

pracujaca w 15 stanach USA poszukuje 
PRACOWNIKOW 

OBSLUGUJACYCH TOWER CLIMBING.  
DOSWIADCZENIE PRACY MILE WIDZIANE

BARDZO DOBRE WARUNKI PRACY I PLACY
FIRMA ZATRUDNI TAKZE PRACOWNICOW 

NA STANOWISKO: SUBCONTRACTOR,  
WYGODNE WARUNKI PRACY

TELEFON: 732-642-3300


POSZUKIWANI KIEROWCY  

DO PRZEWOZU PRODUKTOW 
NAFTOWYCH

Bonus na start $5,000
Lokalne zlecenia, codzienne powrory do domu

Srednie wynagrodzenie $450 na dzien
Wymagane posiadanie CDL,  

2-letnie doswiadczenie
HAZMAT konieczny

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 
609-502-1789


FIRMA PRODUKUJĄCA  

ALUMINIOWE OKNA  
I SYSTEMY FASADOWE  

Poszukuje pracowników do montażu okien i drzwi.
Wymagany uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość otrzymania 

ubezpieczenia medycznego.
LOKALIZACJA - BENSALEM.

KONTAKT TELEFONICZNY: 215-300-3031


Wykonujemy prace o rożnym stopniu 
złożoności:

Prace wewnętrzne: malowanie,parkiet, laminat, 
płytki ceramiczne, schody. Remont łazienek 

i kuchni. Wykańczanie piwnic
Prace na zewnątrz: hardscaping, landscaping, 
klaby, kwietniki, mulch,ogrodzenia,deki, prace 

w cemencie i betonie
Telefon: 215-588-8466


KOMPLEKS KĄPIELOWY  

poszukuje pracowników na stanowisko: 
kucharza, kelnera i osoby do sprzątania.

Telefon: 215-942-4646

WYKONUJEMY WEWNETRZNE I 
ZEWNETRZNE PRACE BUDOWNICZO 

REMONTOWE W ROZNEJ SKALI 
ZLOZONOSCI.
✦ Prace hydrauliczne
    i elektryczne.
✦ Przebudowujemy kuchnie, 

lazienki i piwnice.
Uslugi wysokiej jakosci wykonane w ustalonym terminie

Posiadamy licencje i ubezpieczenie.

Telefon: 215-300-9356

✦ PRZEPROWADZKI MIESZKAN, 
BIUR I FIRM

✦ PRZEWOZ KLIENTOW NA 
LOTNISKO (Znizki dla osob 
starszych)

✦ ODSWIEZANIE KARPETOW I 
DYWANOW

Posiadamy referencje i 
ubezpieczenie mienia na czas 

przewozu 
Telefon: (215) 669-1386

FAVORITE HOME CARE  
POSZUKUJE DO PRACY HOME HEALTH AIDS.

DOWOLNY ROZKLAD  
GODZIN PRACY

WYMAGANA PODSTAWOWA 
ZNAJOMIOSC JEZYKA 
ANGIELSKIEGO I ROSYJSKIEGO

WYSOKIE WYNAGRODZENIE
PO DODATKOWE INFORMACJE PROSZE 

DZWONIC: 267-839-0011
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EFEKT UBOCZNY ŚWIĄT BOŻEGO 
NARODZENIA. CAŁA STERTA ŚMIECI

Święta Bożego Narodzenia to czas, gdy obdarowujemy 
się prezentami oraz spędzamy czas z bliskimi. Z badania 
organizacji Reloop Platform wynika, że okres ten ma 
również efekt uboczny w postaci rekordowych ilości śmieci. 
Dotyczy to przede wszystkim opakowań, których szczyt 
zużycia notowany jest właśnie w czasie świąt.

Produkujemy coraz więcej śmieci i jest to problem, 
który narasta. W każdym roku Europejczycy generują 
kilkadziesiąt milionów ton odpadów w postaci opakowań. 
Szczyt zjawiska przypada w okresie świąt Bożego 
Narodzenia, gdy takich śmieci ludzie produkują najwięcej.

Święta Bożego Narodzenia to szczyt odpadów 
opakowaniowych

Z badania przeprowadzonego przez organizację Reloop 
Platform wynika, że każdego roku ludzie żyjący w Europie 
wytwarzają aż około 83 mln odpadów opakowaniowych. 
Jakby tego było mało, to w ciągu ostatniej dekady 
zaobserwowano ich wzrost aż o 30 proc. Problem więc 
narasta.

Szczyt tego niechlubnego zjawiska następuje podczas 
świąt Bożego Narodzenia. To w tym okresie powstaje 
najwięcej śmieci opakowaniowych, co oczywiście 
ma wyjaśnienie. Wynika to z faktu, że w tym czasie 
obdarowujemy bliskich prezentami, które są pakowane na 
różne sposoby. Jednak ta "otoczka" szybko trafia na śmieci.

Święta Bożego Narodzenia są momentem, gdy 
odpadów opakowaniowych jest najwięcej, ale dużą 
ich ilość obserwuje się już od listopada, co wiąże się z 
sezonem sprzedażowym Black Friday, który to na przykład 
w Polsce rozciągnął się już prawie na cały miesiąc. I tak 
jest do stycznia, po poświąteczne wyprzedaże również 
przekładają się na dużą ilość odpadów.

W Polsce problem śmieci jest podobny
Polska oczywiście pod tym względem nie różni się od 

innych krajów Europy. Grudzień jest tym miesiącem, gdy 
rodacy generują największą ilość śmieci. Z informacji 
podanych przez stowarzyszenie "Polski Recykling" wynika, 
że w kraju powstaje w tym konkretnym miesiącu roku około 
180 tys. odpadów. Około 15-20 proc. z nich stanowią 
śmieci opakowaniowe wykonane z tworzyw sztucznych.

Jesteśmy zachęcani do konsumowania, stale 
motywowani, aby kupować więcej i szybciej. Należy 
zdać sobie jednak sprawę, że konsumpcja zawsze 
generuje odpady. (...) Odpowiedzią na ten problem na 
poziomie systemowym jest wdrożenie Rozszerzonej 
Odpowiedzialności Producenta, która oznacza, że za 
szczególnie kłopotliwe grupy odpadów, a taką są odpady 
opakowaniowe, finansową odpowiedzialność za fazę 
poużytkową ponoszą producenci, - komentuje zjawisko 
Anna Larsson, dyrektor ds. rozwoju gospodarki o obiegu 
zamkniętym w Reloop Platform.

Konieczny jest zwiększony recykling
Problem ten można rozwiązać na kilka sposobów. 

Unikanie opakowań to jeden z nich, ale tak naprawdę 
potrzebne jest wdrożenie recyklingu na większą skalę. 
Z informacji przekazanych przez UNEP wynika, że 
każdego roku na rynek wprowadza się na całym świecie 
około 400 mln tworzyw sztucznych. Niestety, mniej niż 10 
proc. z nich trafia do recyklingu.

LICZĄ, ŻE TO ICH OSTATNIA 
PRACUJĄCA WIGILIA. "NIE MA 

MIEJSCA NA ŚWIĘTOWANIE. JEST 
WYCIEŃCZENIE"

Jedyne, o czym tego dnia marzą, to odpoczynek, a nie 
świętowanie. Są przemęczone, bo zaraz po pracy gonią do 
swoich domów, aby przygotować wigilijną kolację. - Często 
jestem tak wycieńczona, że zaraz po zjedzeniu zasypiam 
- przyznaje jedna z naszych rozmówczyń. W przyszłym 
roku, w końcu, ten dzień może u nich wyglądać inaczej.

Kiedy tydzień przed świętami Bożego Narodzenia próbuję 
skontaktować się z Sylwią, przeprasza, nie ma czasu. - 
Robię właśnie zakupy na wigilijną kolację. To dla mnie 
ostatni dzwonek. Później nie będzie ani czasu, ani siły 
- mówi.

Rozmawiamy kilka dni później. Sylwia ma 47 lat, a w 
swoim zawodzie - jako piekarz-ciastkarz - pracuje od 
ukończenia szkoły zawodowej. Obecnie jest zatrudniona 
w dużej piekarni w Rudzie Śląskiej.

- Takie miejsca są otwarte do ostatniego momentu. 
Również w Wigilię. I nie ma czegoś takiego, że w jednym 
roku się przychodzi, a rok później nie. Chodziłam w każde 
jedne święta do pracy. U nas nie dostaje się wolnego. 
Wszystkie ręce na pokład - mówi Interii.

Najgorsze są dwa dni przed Wigilią. Opowiada: - Pracuję 
po kilkanaście godzin, żeby zrobić całą produkcję. Później, 
w Wigilię, przychodzę na godzinę 5, czasami 4. Tego dnia 
mamy ogromny ruch. Tuż przed zamknięciem zawsze 
pojawiają się panowie wysłani przez swoje żony, które 
wszystko chcą mieć "na świeżo".

Wolna Wigilia. "Aż trudno to sobie wyobrazić"
Z pracy wychodzi około godziny 11. Choć zakupy zrobiła 

już wcześniej, a część potraw jest przygotowana - wraca 
do domu tak zmęczona, że nie ma siły usiąść do stołu 
i świętować. - Jestem po prostu wycieńczona. Marzę, żeby 
się położyć. Ale nie mogę, bo mam dzieci. A dla nich chcę 
zrobić wszystko, aby te święta jakieś były - przyznaje. 
I dodaje: - Mama ma być silna, ma być zdrowa, nie może 
być zmęczona. Musi wrócić do domu i wszystko ogarnąć. 
Tak funkcjonuję od lat.

- Na chwilę obecną, pracując na takich obrotach, siadając 
do stołu wigilijnego, po zjedzeniu kolacji i obejrzeniu 
prezentów jest już po mnie. Po prostu zasypiam - opowiada 
Sylwia.

Marzy o wolnej Wigilii. - To zmieniłoby wszystko. Aż 
trudno mi sobie wyobrazić, że 23 grudnia kończę pracę, 
przychodzę do domu i odpoczywam.

Snuje plany: - Mogłabym w spokoju przygotować kolację. 
Spędzić czas z dziećmi. Zaprosiłabym też na Wigilię brata, 
żeby chociaż na chwilę się u nas pojawił. Do tej pory nie 
miałam na to siły.

Na koniec dodaje: - Mimo tego zmęczenia i gonitwy - 
przez pracę, a nie przez to, że nie umiem się zorganizować 
- uwielbiam ten świąteczny czas. Mam nadzieję, że się 
uda i już nigdy w Wigilię nie pójdę do pracy. Już się 
wystarczająco napracowałam.

Telefony z pracy przy wigilijnym stole
W Wigilię w tym roku pracuje też Emil, kierownik 

zmiany w jednym z większych sklepów z RTV i AGD w 
Polsce. - Czas przed Bożym Narodzeniem zawsze jest 
u mnie w biegu. Wszystko staram się załatwić między 
obowiązkami w pracy, co bywa naprawdę wymagające - 
mówi Interii. W okresie przedświątecznym pracuje nawet 
po 10-14 godzin. - Z roku na rok czuję się coraz bardziej 
osłabiony - dodaje.

Co prawda sam Wigilii nie przygotowuje, ale spędza 
ten czas w gronie najbliższej rodziny. - Zawsze jestem u 
mamy w ten wyjątkowy dzień. Czasami jeździmy też do 
rodziny. To chwile, które są naprawdę ważne i cenne w 
moim życiu - podkreśla Emil.

Pracował już wcześniej w Wigilie, będzie też tego 
dnia w pracy w tym roku. - Ten dzień jest bardzo 
obciążający. Ludzie przychodzą na ostatnią chwilę, 
by kupić prezenty, co wiąże się z ogromnym stresem 
i frustracją. Muszę jednak zachować zimną krew i być 
pozytywnie nastawiony do każdej osoby mimo zmęczenia 
i napięcia - opowiada.

Kończy o godz. 13. - Rozliczamy dzień, zamykamy 
i zabezpieczamy sklep, odpowiadam za to. Później 
muszę gnać w pośpiechu do rodziny, żeby zdążyć usiąść 
do wigilijnego stołu. Zdarzały się i takie momenty w Wigilię, 
że dostawałem telefony z ochrony o niezabezpieczonym 
sklepie. Odchodziłem od stołu i musiałem ustalić z ochroną, 
czy wszystko jest poprawnie zabezpieczone i czy nie 
było włamania.

Ogromne szczęście dla innych, bez znaczenia dla 
drugich

Emil na koniec mówi, co oznaczałaby dla niego Wigilia 
wolna od pracy: - To byłoby ogromne szczęście. 
Ten dzień mógłbym spędzić z mamą, pomagając 
jej w przygotowaniach, co daje mi dużo radości. 
I odpocząłbym od przedświątecznego szaleństwa 
zakupowego panującego w naszym sklepie.

- Mógłbym nareszcie w pełni skupić się na bliskich, spędzić 
z nimi spokojne chwile, cieszyć się ich towarzystwem 
i poczuć prawdziwą magię świąt - podsumowuje.

Są też osoby, którym pracująca Wigilia nie przeszkadza. 
Dariusz w sprzedaży pracuje od kilkunastu lat. Obecnie 
zatrudniony jest w sektorze budowlanym w Olsztynie - tu 
większej liczby klientów przed świętami nie ma.

W tym roku w Wigilię nie pracuje, ale w przeszłości 
się to zdarzało. - Natomiast zawsze godziny pracy były 
dostosowane do okoliczności pracowników. Dojeżdżający 
do rodziny kończyli wcześniej lub dostawali wtedy wolny 
dzień - opowiada. A co jeśli chodzi o wolne Wigilie? - Nie 
oczekuję by był taki obowiązek. Przygotowania do świąt 
ogarniam już wcześniej, cały dzień nie jest mi potrzebny.

Klienci przedświąteczni - awanturujący się. "Są gotowi 
się pobić"

O pracy w okresie przedświątecznym w miejscu, 
w którym często kupowane są prezenty i przez który 
przewija się masa klientów opowiada nam jeszcze Olga 
z Warszawy. W handlu pracuje 11 lat.

Tydzień przed Wigilią jest wyłączony z próśb grafikowych, 
w tym czasie musi być w sklepie cała załoga. Zmiany są 
zazwyczaj 10- lub 12-godzinne.

- Wielu klientów przychodzi bez pomysłu na zakup. Bywają 
roszczeniowi, mają pretensje do obsługi, że muszą na nią 
czekać - dodaje. Co więcej, w sklepie panuje chaos. - Na 
ekspozycjach wyją alarmy, bo doradcy nie mają nawet chwili, 
żeby podejść i je dezaktywować. Klienci niecierpliwią się w 
kolejkach. Niekiedy są gotowi się pobić, bo ktoś podszedł 
do kasy, ustawiając się z drugiej strony - mówi Olga.

W tym okresie ceny produktów często się zmieniają. - 
Klient kupuje towar w cenie, która obowiązuje danego dnia, 
a dwa dni później jest ona obniżona. Takie osoby często 
wracają i oczekują zwrotu. W takiej sytuacji większość 
naszej załogi idzie klientowi "na rękę", jednak nie zawsze 
jest to możliwe - dodaje.

Po tak intensywnych dniach w pracy, jedyne o czym 
myśli Olga, to odpoczynek. - Pomaga mi perspektywa świąt 
z najbliższymi. Nie wyobrażam sobie jednak, jak miałabym 
pogodzić pracę z szykowaniem kolacji dla rodziny. Mam 
ten komfort, że moje przygotowania ograniczają się do 
zakupu i zapakowania prezentów - podsumowuje.

Czy przedszkola też będą zamknięte?
Rozmawiamy jeszcze z Mirką, która pracuje 

w przedszkolu. - Jeśli Wigilia wypada w dzień roboczy, 
to placówki są czynne w godz. 6-17 - mówi Interii.

Nie ma pewności, czy Wigilia wolna od pracy będzie 
również jej dotyczyć. - Nie mamy żadnych informacji na 
ten temat. Jednak, jeśli w kalendarzu jest czerwona kartka, 
to w taki dzień przedszkola nie pracują. Liczę na to, że 
tak właśnie będzie - komentuje.

- W końcu miałabym czas na to, by moja rodzina miała 
Wigilię. Taką prawdziwą, bez pędu i pośpiechu. Teraz 
wygląda to tak: zakupy trzeba zrobić kilka dni wcześniej. 
Noc przed jest nieprzespana, bo muszę ugotować co się 
da, naszykować rybę do smażenia. Syn rano kupuje to, 
co musi być świeże, czyli chleb i warzywa. Ja jestem w 
domu między 16:30 a 17:30 - opowiada.

Biegiem ogarnia stół, szykuje siebie i gotuje to, co 
zostało do przygotowania. - Siadamy do stołu między 
godziną 19-20. Przyjeżdża mama, brat z rodziną. Nie 
ukrywam, że padam na twarz o tej godzinie. Nie ma 
miejsca na świętowanie. Jest wycieńczenie.

- Bardzo chciałabym, żeby to wyglądało inaczej - 
podsumowuje.

Wigilia wolna w 2025 roku. Prezydent ma wątpliwości
W 2025 roku Wigilia będzie wolna od pracy, ale 

zamiast dwóch niedziel handlowych w grudniu będą trzy 
- zadecydował Sejm. 

Ustawa trafiła na biurko prezydenta. Andrzej Duda ma 
wątpliwości zdecydował, że przeprowadzi jeszcze konsultacje 
społeczne ze związkowcami, które odbyły się 12 grudnia.

Prezydent wyraził ubolewanie nad tym, że pomimo 
wprowadzenia wolnej Wigilii, trzy niedziele poprzedzające 
święto mają być dniami pracującymi. Dodał, że po 
uchwaleniu przez parlament ustawy sytuacja uległa 
poważnej zmianie, a jego stosunek do ustawy "uległ 
niejakiemu zawieszeniu".
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UNIJNE PRAWO WPROWADZI DOTKLIWY 
OBOWIĄZEK. UNIKNĄĆ MOŻNA ZA TO 

MILIONOWYCH STRAT
Już na początku roku wejdą w życie przepisy unij-

nej dyrektywy NIS2. Dla wielu firm w Polsce będzie to 
prawdziwa rewolucja w zakresie cyberbezpieczeństwa. 
W Polsce nadal nie mamy zapisów wdrażających nowy 
obowiązek… co nie oznacza, że  firmy są zwolnione z 
dostosowania się do nowych zasad.

Dyrektywa NIS2 rozszerzyła regulacje dot. cyberbez-
pieczeństwa na 18 sektorów krytycznych. Zgodnie z 
wytycznymi UE termin implementacji nowych wymagań 
minął 17 października 2024 roku. Jednak na gruncie 
prawa polskiego przepisy zaczną obowiązywać dopiero 
po nowelizacji Ustawy o Krajowym Systemie Cyberbez-
pieczeństwa, która wejdzie w życie w pierwszym kwartale 
2025 r. 

- To już ostatni moment na podjęcie działań. Dyrektywa 
nakłada na przedsiębiorstwa obowiązek raportowania 
naruszeń bezpieczeństwa oraz zapewnienia transpa-
rentności w obszarze cyberbezpieczeństwa. Przepisy 
dokładnie precyzują terminy zgłaszania incydentów, a 
ich niedotrzymanie może skutkować bardzo dotkliwymi 
karami - mówi Artur Barankiewicz, dyrektor ds. rozwoju 
biznesu związanego z bezpieczeństwem B2B Europe 
w Deutsche Telekom. Koncern jest właścicielem m.in. 
T-Mobile Polska. 

Ekspert tłumaczy w WNP.PL, dlaczego NIS2 to dla 
niektórych firm rewolucja, z czego wynika dotkliwy system 
kar i czemu wszystkim opłaca się otwarcie mówić o tym, 
gdy któraś z firm stanie się ofiarą ataku hakerskiego.

Jakie zmiany przyniesie dyrektywa NIS2 dla polskiego 
sektora produkcyjnego? Czy to już moment, by firmy po-
ważnie zajęły się dostosowaniem do nowych standardów 
bezpieczeństwa? 

Artur Barankiewicz, dyrektor ds. rozwoju biznesu zwią-
zanego z bezpieczeństwem B2B Europe w Deutsche 
Telekom: Dyrektywa NIS2 wprowadza kompleksowe za-
sady zarządzania ryzykiem cybernetycznym, które muszą 
spełniać dostawcy usług w sektorach kluczowych, takich 
jak produkcja, energetyka czy przemysł spożywczy. Co 
istotne, te sektory są wzajemnie powiązane, co zwiększa 
wagę ich odporności na cyberzagrożenia.

Czy firmy mają jeszcze czas, by dostosować się do 
nowych wymogów? Zdecydowanie tak, ale to już ostat-
ni moment na podjęcie działań. Dyrektywa nakłada na 
przedsiębiorstwa obowiązek raportowania naruszeń 
bezpieczeństwa oraz zapewnienia transparentności w 
obszarze cyberbezpieczeństwa. Przepisy dokładnie pre-
cyzują terminy zgłaszania incydentów, a ich niedotrzy-
manie może skutkować bardzo dotkliwymi karami. Co 
więcej, odpowiedzialność za zaniedbania nie ogranicza 
się do działów IT - dotyczy także członków zarządu, w 
tym prezesa firmy.

Prawo ma wejść w życie na początku przyszłego 
roku. Niestety w Polsce proces legislacyjny, mający na 
celu wdrożenie dyrektywy NIS2 do krajowego porządku 
prawnego, wciąż się opóźnia. Firmy nie powinny jednak 
czekać na lokalne regulacje - proaktywne dostosowanie 
do unijnych wymagań to krok w stronę zwiększenia bez-
pieczeństwa i uniknięcia potencjalnych sankcji.

Prawo obowiązuje wszystkich od 1 stycznia. Kar jednak 
nałożyć nie będzie można zbyt szybko

Opóźnienia w polskim procesie legislacyjnym nie zwal-
niają jednak przedsiębiorców z obowiązku przestrzegania 
przepisów unijnych, które mają nadrzędny charakter 
wobec prawa krajowego?

- To prawda, konieczne są krajowe akty wykonawcze, 
które umożliwią skuteczne egzekwowanie kar. Bez nich 
obecny system prawny nie daje możliwości wdrożenia 
sankcji w praktyce. Niemniej jednak musimy mieć na 
uwadze, że gdy dostarczamy usługi do innych krajów UE, 
spełnienie wymogów NIS2 może być jednym z wymagań 

naszych kontrahentów. Niezależnie czy w Polsce prawo 
już obowiązuje, czy nie zostało jeszcze wdrożone do 
systemu prawnego.    

Zapytam zatem przewrotnie: jak być transparentnym 
w kwestiach cyberbezpieczeństwa i jednocześnie nie 
narażać się na dodatkowe zagrożenia?

- Dyrektywa NIS2 kładzie nacisk na działania minima-
lizujące ryzyko wystąpienia zagrożeń. Trzeba przyjąć, że 
incydenty są nieuniknione. Kluczowe jest więc odpowied-
nie przygotowanie w dwóch obszarach: zapobiegania 
incydentom oraz skutecznego reagowania, gdy już wy-
stąpią. Czy ujawnianie, że firma padła ofiarą cyberataku, 
jest błędem? Moje doświadczenie zawodowe pokazuje, 
że unikanie tematu przynosi o wiele gorsze skutki. In-
formując kontrahentów o tym, co się wydarzyło oraz o 
działaniach podejmowanych w celu rozwiązania problemu 
i ograniczenia strat, budujemy zaufanie i pokazujemy 
naszą odpowiedzialność.

Dyrektywa NIS2 nie tylko zaleca, ale wręcz wymusza 
transparentność. Komunikacja z klientami powinna być 
szczera i precyzyjna, co pozwala im lepiej zrozumieć 
wyzwania, z jakimi firma się mierzy. To podejście nie 
tylko chroni relacje biznesowe, ale również wzmacnia 
odporność organizacji na przyszłe zagrożenia. 

Nowe przepisy to dla jednych rewolucja, a dla innych 
tylko kosmetyka

Co wynika z waszych rozmów z klientami? Nowe prze-
pisy to kosmetyczna zmiana czy raczej rewolucja?

- W T-Mobile i wszystkich podmiotach grupy Deutche 
Telekom w Europie stosujemy filozofię IPD: identify, pro-
tect, defend. Najpierw identyfikujemy obszary wymagające 
poprawy. Następnie wprowadzamy zmiany minimalizujące 
ryzyko. W obszarze defend kluczowe jest posiadanie na-
rzędzi do skutecznego reagowania i ograniczania skutków 
incydentu. Można to porównać do ochrony domu: najpierw 
oceniamy, co trzeba zabezpieczyć, potem zakładamy 
solidne zamki, a jeśli ktoś wtargnie przez okno, musimy 
zareagować. 

Odpowiadając jednak na pytanie, dla firm, które już 
wcześniej spełniały wymogi normy ISO 27001, nowe 
przepisy będą jedynie usprawnieniem. Zmiany sprowadzą 
się głównie do obowiązku raportowania incydentów do 
krajowych CERT-ów. 

Natomiast dla firm, które nie były dotąd zobligowane do 
wdrażania norm bezpieczeństwa, nowe przepisy mogą 
stanowić prawdziwą rewolucję. W takich przypadkach 
T-Mobile oferuje kompleksowe wsparcie: przeprowa-
dzamy audyty, wskazujemy obszary wymagające po-
prawy i proponujemy rozwiązania zwiększające poziom 
cyberochrony. Nasze doświadczenie wynika zarówno z 
ochrony własnych zasobów - nie tylko w ramach Polski, 
ale także w ramach całej grupy Deutsche Telekom - jak 
i z wieloletniej współpracy z klientami w zakresie bez-
pieczeństwa.

W jaki sposób T-Mobile - poza wymiarem czysto finanso-
wym - korzysta na podnoszeniu poziomu bezpieczeństwa 
swoich klientów?

- Bezpieczeństwo to proces wzajemnych powiązań - 
każdy dostawca może stanowić źródło ryzyka. Jednocze-
śnie nasi klienci mają swoich dostawców, co tworzy cały 
rozbudowany łańcuch. Jeśli nasi klienci są bezpieczni, 
zwiększa się również poziom bezpieczeństwa T-Mobile. 
Działamy w zintegrowanym ekosystemie, gdzie podno-
szenie standardów ochrony naszych klientów, będących 
niejednokrotnie naszymi dostawcami, finalnie wpływa 
także na bezpieczeństwo T-Mobile.

Dyrektywa NIS2 wymusza na firmach weryfikację bez-
pieczeństwa swoich dostawców, m.in. poprzez audyty i 
wdrożenie podstawowych zabezpieczeń. Ma to kluczowe 
znaczenie dla utrzymania ciągłości działania zarówno 
organizacji, jak i jej partnerów biznesowych.

T-Mobile korzysta z bogatego doświadczenia w za-
bezpieczaniu zarówno własnych zasobów, jak i zasobów 

klientów. Dzięki temu jesteśmy w stanie skutecznie do-
radzać firmom, które dopiero rozpoczynają działania w 
zakresie cyberbezpieczeństwa. 

"Inwestycje w bezpieczeństwo można porównać do 
zakupu polisy ubezpieczeniowej OC"

Na koniec zapytam, dlaczego, poza oczywistym unik-
nięciem kar, przedsiębiorcy powinni dostosować się do 
NIS2? Czy te wydatki na pewno się zwrócą? 

- Inwestycje w bezpieczeństwo można porównać do 
zakupu polisy ubezpieczeniowej OC. Nikt nie chce ko-
rzystać z ubezpieczenia, ale posiadanie go chroni przed 
ogromnymi problemami w przypadku nieprzewidzianego 
zdarzenia. W przypadku cyberbezpieczeństwa takim 
zdarzeniem jest incydent, na przykład atak ransomware, 
który blokuje dostęp do danych i systemów.

Statystyki są alarmujące: średni koszt takiego ataku 
w USA wynosi 9 milionów dolarów, a w Europie około 4 
milionów dolarów. Firmy muszą skalkulować swoje ryzyko, 
zadając sobie pytania. Jak długi przestój produkcji mo-
żemy zaakceptować? Jak długo możemy funkcjonować 
bez przychodów? 

Cyberochrona działa w tle - jest niewidoczna, do mo-
mentu wystąpienia incydentu. Dopiero realne straty uświa-
damiają przedsiębiorcom, jak kluczowe były wcześniejsze 
inwestycje. Dostosowanie się do wymogów NIS2 to nie 
tylko uniknięcie kar, ale przede wszystkim budowanie 
odporności na przyszłe zagrożenia. Warto myśleć o cy-
berbezpieczeństwie jako o inwestycji, która w dłuższej 
perspektywie zawsze się zwraca.

PATRYK JAKI ZOSTAŁ WYBRANY 
WSPÓŁPRZEWODNICZĄCYM GRUPY EKR 

W EUROPARLAMENCIE
Grupa Europejskich Konserwatystów i Reformatorów 

(EKR) w Parlamencie Europejskim wybrała we wtorek 
eurodeputowanego PiS Patryka Jakiego na swojego 
nowego współprzewodniczącego.

Grupa Europejskich Konserwatystów i Reformatorów 
(EKR) w Parlamencie Europejskim wybrała we wtorek 
eurodeputowanego PiS Patryka Jakiego na swojego 
nowego współprzewodniczącego. Zastąpił on na tym 
stanowisku europosła Joachima Brudzińskiego (PiS).

Jaki będzie kierował grupą wraz z włoskim europosłem 
Nicolą Procaccinim z partii Bracia Włosi.

"Grupa EKR jest siłą napędową reform w Parlamencie 
Europejskim. Jesteśmy zaangażowani w obronę Europy 
jako wspólnoty suwerennych narodów, szanującej różno-
rodność państw członkowskich. Postulujemy odrzucenie 
szkodliwych trendów, takich jak centralizacja polityki, oraz 
przywrócenie wolności, które są podstawą tożsamości 
europejskiej. Jesteśmy spadkobiercami wielkiej tradycji: 
swobód politycznych, które od wieków stanowią funda-
ment Europy. Dziś mamy do czynienia z atakami na te 
wolności. Jako współprzewodniczący będę pracował nad 
wzmocnieniem naszej rodziny politycznej, abyśmy mogli 
bronić tego, co naprawdę ważne: demokracji narodowej, 
różnorodnych tożsamości narodowych i prawa obywateli 
do decydowania o własnej przyszłości" - powiedział Jaki 
cytowany w komunikacie EKR.

Zmiana na stanowisku współprzewodniczącego EKR 
może wynikać z połączenia Suwerennej Polski z PiSem

Grupa nie podała w komunikacie jakie są przyczyny 
zmiany na stanowisku wiceprzewodniczącego. Źródło w 
EKR przekazało PAP, że zmiana jest elementem poro-
zumienia dotyczącego połączenia partii PiS i Suwerenna 
Polska.

Do nominacji Jakiego odniósł się Nicola Procaccini, 
współprzewodniczący grupy EKR. "Razem będziemy 
pracować nad wzmocnieniem roli grupy EKR jako głosu 
tych, którzy wierzą w Europę bliższą obywatelom. Nie 
mogę się doczekać współpracy z nim na rzecz tworzenia 
silniejszej, sprawiedliwszej i bardziej odpowiedzialnej 
Unii Europejskiej dla swoich obywateli" - napisał Włoch.
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POLSKA NADAJE TON MIGRACYJNEMU 
PRZEŁOMOWI W UNII EUROPEJSKIEJ

Europa w obliczu kryzysu migracyjnego, musi odpo-
wiedzieć na najważniejsze pytania. - Polski głos jest tu 
dziś bardzo dobrze słyszalny - mówi w rozmowie z WNP.
PL prof. Jerzy Buzek, były premier i były przewodniczący 
Parlamentu Europejskiego.

Imigracja tak, ale dobrze kontrolowana - mówi prof. 
Jerzy Buzek, pytany o zmiany w podejściu do polityki 
migracyjnej, zainicjowane przez polski rząd. 

Jego zdaniem jest to pewien przełom a Polska znów 
uświadamia Europie, jak bardzo zmieniły się realia, w 
których funkcjonujemy.

Jak podkreśla, Europa musi obecnie odpowiedzieć 
na najważniejsze pytania, które dotyczą nie tylko po-
czucia tożsamości czy bezpieczeństwa Europejczyków, 
ale także musi odpowiedzieć na pytania związane z 
gospodarką.

Tematem, który zdominował w ostatnich dniach dyskusje 
zarówno w Polsce jak na szczeblu Unii Europejskiej jest 
polityka migracyjna. Wszystko za sprawą fundamentalnej 
zmiany w podejściu do tego tematu, którą zainicjował 
premier Donald Tusk.

Przypomnijmy, że 15 października polski rząd przyjął 
nową strategię migracyjną, w której znalazła się m.in. 
możliwość czasowego zawieszenia prawa do azylu, ale 
także kwestie dotyczące dostępu do rynku pracy.

Migracyjny przełom w Unii Europejskiej. Polska znów 
pokazuje kierunek

Kwestia migracji zdominowała także ostatni szczyt Unii 
Europejskiej w Brukseli, podczas którego przywódcy 27 
państw członkowskich Unii Europejskiej wyrazili wsparcie 
dla Polski w tym temacie oraz dla innych krajów, borykają-
cych się z problemem migracji wywołanym przez państwa 
trzecie, w szczególności przez Białoruś i Rosję.

- To jest pewien przełom. Polska znów pokazuje, że zna-
leźliśmy się w kompletnie innej sytuacji niż kilka lat temu i 
Europa musi odpowiedzieć na najważniejsze pytania, które 
dotyczą nie tylko poczucia tożsamości czy bezpieczeństwa 
Europejczyków, ale także musi odpowiedzieć na pytania 
związane z gospodarką - mówi w rozmowie z WNP.PL 
prof. Jerzy Buzek, były premier i były przewodniczący 
Parlamentu Europejskiego.

W tym miejscu premier Buzek przypomniał, że jest to 
podobna sytuacja do tej z 2010 r., gdy Polska wyszła z 
pomysłem dotyczącym bezpieczeństwa energetycznego. 
Zapoczątkowana wówczas m.in. przez Jerzego Buzka 
koncepcja Europejskiej Wspólnoty Energetycznej, dziś 
znanej pod szyldem Unii Energetycznej, była odpowiedzią 
na ówczesny kryzys.

Dziś stajemy przed problemem związanym z migracją, 
dodatkowo spotęgowanym przez takie wielkie znaki zapy-
tania, jak losy wojny na Ukrainie czy dotyczące kierunku 
polityki Stanów Zjednoczonych wobec Europy.

Europa potrzebuje jasnego i przejrzystego prawa mi-
gracyjnego, uwzględniającego gospodarcze interesy

Jak podkreśla premier Buzek, to wszystko jest prze-
strzeń niepewności, dlatego tak ważne jest stworzenie 
jasnego i przejrzystego prawa, wypracowywanego z po-
szanowaniem praw człowieka, ale także z uwzględnieniem 
przyszłego rozwoju Europy.

- Europa starzeje się, potrzebni nam są ludzie, bo mamy 
zapaść demograficzną, wszystko to trzeba wziąć pod 
uwagę. Imigracja tak, ale dobrze kontrolowana. Prawo 
do azylu także trzeba zachować, ale nie w przypadkach 
szczególnych, kiedy jesteśmy przedmiotem totalnego 
ataku na granicach Unii Europejskiej, zwłaszcza na gra-
nicy polsko-białoruskiej. Na pewno chcemy ratować ludzi, 
którzy uciekają przed prześladowaniami, ale jednocześnie 
nie może to być całkowita otwartość - mówi prof. Buzek.

Podaje przy tym przykład Kanady, Australii, Korei Połu-
dniowej czy Japonii, czyli krajów demokratycznych, które 

jednak wprowadziły ostrzejsze reguły dopuszczania do 
ich terytorium imigrantów.

- Musimy także w Unii Europejskiej nad tym się za-
stanowić. Jednak najważniejsze jest to, że polski głos 
na temat polityki migracyjnej jest dziś bardzo dobrze 
słyszalny na Radzie Europejskiej. Polski premier uzyskał 
poparcie właściwie wszystkich państw członków Unii 
Europejskiej i na pewno politykę migracyjną będziemy 
dzisiaj kształtować w inny sposób niż jeszcze niedawno, 
z uwzględnieniem także potrzeb naszego rynku pracy - 
mówi prof. Jerzy Buzek. 

POLACY WYBRALI. TO TEGO 
KANDYDATA CHCIELIBY ZAPROSIĆ  

NA WIGILIĘ
Z sondażu dla "Super Expressu" wynika, że spośród 

kandydatów na prezydenta to Rafał Trzaskowski (KO) 
byłby najbardziej pożądanym gościem przy wigilijnym 
stole - wskazało go 36 proc. respondentów.

Respondenci zostali zapytani przez Instytut Badań 
Pollster, z którym kandydatem/kandydatką na prezydenta 
chcieliby spędzić Wigilię.

Kandydata popieranego przez PiS, prezesa IPN Karola 
Nawrockiego do świątecznego stołu zaprosiłoby 21 proc. 
ankietowanych. Na trzecim miejscu uplasował się jeden 
z liderów Konfederacji Sławomir Mentzen, zdobywając 
15 proc. wskazań.

Marszałka Sejmu, przewodniczącego Polski 2050 Szy-
mona Hołownię na Wigilię zaprosiłoby 13 proc. badanych, 
a Magdalenę Biejat z Lewicy - 8 proc. Z kolei 7 proc. 
respondentów wskazało na Marka Jakubiaka, reprezen-
tującego Wolnych Republikanów.

Badanie zostało zrealizowane w dniach 10-11 grudnia 
na próbie 1005 dorosłych Polaków.

WŁADYSŁAW KOSINIAK-KAMYSZ 
ZAPEWNIA, ŻE NAJWAŻNIEJSZE ZMIANY 

W MON SĄ "NA FINISZU"

Projekty najważniejszych zmian w Ministerstwie Obrony 
Narodowej są "na finiszu" - poinformował w mediach 
społecznościowych wicepremier i szef MON Władysław 
Kosiniak-Kamysz.

O tym, że prace nad projektami "najważniejszych zmian" 
w MON niemal się zakończyły Władysław Kosiniak-Ka-
mysz poinformował w sobotę za pośrednictwem mediów 
społecznościowych, przypominając o obchodach Dnia 
Pamięci o Poległych i Zmarłych w Misjach i Operacjach 
Wojskowych poza Granicami.

50 TYS. KARY ZA NIELEGALNE 
ZATRUDNIANIE CUDZOZIEMCÓW. POLSKA 

NIE CHCE „RÓWNOLEGŁEGO RYNKU 
PRACY”

W 2025 roku Polska planuje wprowadzenie zmian w 
zakresie zatrudniania cudzoziemców, które mają na celu 
poprawę sytuacji na rynku pracy, zwiększenie bezpie-
czeństwa i eliminację nadużyć. Rada Ministrów przyjęła 
projekt ustawy dotyczącej dopuszczalności powierzania 
pracy cudzoziemcom na terytorium Polski. Nowe przepisy 
mają na celu zarówno poprawę legalności zatrudnienia, 
jak i wspieranie integracji cudzoziemców, którzy już są 
obecni na polskim rynku pracy.

Wprowadzenie pełnej elektronizacji procedur związa-
nych z wydawaniem zezwoleń na pracę przyspieszy czas 
oczekiwania na decyzje.

Kary za nielegalne zatrudnianie cudzoziemców będą 
teraz zależne od liczby pracowników, którzy są zatrudniani 
bez zezwolenia.

Nowe regulacje przewidują programy integracyjne, które 
wspierają cudzoziemców na rynku pracy, w tym pomoc w 
nauce języka polskiego, co przyczyni się do ich lepszej 
integracji w polskim społeczeństwie.

Ponad milion cudzoziemców zatrudnionych w Polsce
Dotychczas zatrudnianie cudzoziemców w Polsce było 

regulowane ustawą o promocji zatrudnienia i instytucjach 
rynku pracy z dnia 20 kwietnia 2004 r. Z racji zmieniających 
się warunków na rynku pracy, przepisy te zostały wielo-
krotnie nowelizowane, co sprawiło, że stały się nieczytelne 
i trudne do stosowania.

Zgodnie z danymi ZUS, na koniec drugiego kwartału 
2024 roku w Polsce pracowało ponad 1,2 miliona cu-
dzoziemców.

Surowe kary za nielegalne zatrudnianie cudzoziemców
Nowa ustawa ma na celu ograniczenie nadużyć, które 

zdarzały się w związku z zatrudnianiem cudzoziemców, 
takich jak zaniżanie wynagrodzeń czy nieprzestrzeganie 
przepisów prawa pracy.

Zmiany wprowadzą także surowsze kary za nielegalne 
zatrudnianie cudzoziemców, uzależnione od liczby niele-
galnych pracowników. Dodatkowo, projekt ustawy zakłada 
pełną elektronizację procedur związanych z wydawaniem 
zezwoleń na pracę. Taki krok ma na celu przyspieszenie 
procesów administracyjnych i poprawę efektywności za-
rządzania rynkiem pracy.

Innym istotnym elementem jest wprowadzenie progra-
mów integracyjnych, które wspierać będą cudzoziemców 
na rynku pracy, zwłaszcza poprzez pomoc w nauce ję-
zyka polskiego. Celem jest nie tylko poprawa integracji 
cudzoziemców, ale także umożliwienie im osadzenia się 
w polskim społeczeństwie i stabilizacja ich sytuacji zawo-
dowej. Takie rozwiązania mają także przyczynić się do 
wzrostu wpływów z podatków i ubezpieczeń społecznych.

Polska nie chce „równoległego rynku pracy” dla cu-
dzoziemców

Zmiany te mają również na celu ograniczenie zjawiska 
tzw. „równoległego rynku pracy”, gdzie cudzoziemcy często 
są zatrudniani w najgorzej płatnych branżach, a przepisy 
prawa pracy nie są przestrzegane. Dzięki nowym regu-
lacjom, zatrudnienie cudzoziemców ma stać się bardziej 
sprawiedliwe i bezpieczne zarówno dla pracodawców, jak 
i dla samych pracowników.

Służby kontrolujące rynek pracy w Polsce podejmują 
intensywne działania w zakresie wykrywania nielegalnego 
zatrudnienia. W 2024 roku ujawniono ponad 3,5 tysiąca 
przypadków nielegalnego zatrudnienia cudzoziemców. 
Zwiększona kontrola oraz wyższe kary mają zniechęcić 
pracodawców do łamania prawa i przyczynić się do po-
prawy sytuacji na rynku pracy.

Nowe przepisy wprowadzają także zmiany w procesie 
wydawania zezwoleń na pracę, umożliwiając wojewodom 
odmowę wydania zezwolenia, jeśli pracodawca nie prowa-
dzi działalności uzasadniającej zatrudnienie cudzoziemca 
lub jeżeli głównym celem pracodawcy jest ułatwienie 
cudzoziemcowi wjazdu na terytorium Polski. Dodatkowo, 
systemy informatyczne pozwolą na lepsze monitorowanie 
rynku pracy, co pozwoli na szybsze i bardziej precyzyjne 
podejmowanie decyzji administracyjnych.

Wprowadzenie tych regulacji jest odpowiedzią na 
rosnącą liczbę cudzoziemców na rynku pracy oraz na 
zmieniające się potrzeby gospodarcze i społeczne Polski. 
Nowe przepisy mają na celu poprawę efektywności ad-
ministracyjnej, eliminację nadużyć i ułatwienie integracji 
cudzoziemców, a także wzmocnienie ochrony pracowników 
i pracodawców w Polsce.
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MILIARDOWA INWESTYCJA NA 
FINISZU. POLSKI TERMINAL JEDNYM Z 

NAJWIĘKSZYCH W EUROPIE
W drugiej połowie przyszłego roku zakończy się roz-

budowa terminalu kontenerowego w Gdańsku. Koszt 
inwestycji to ok. 2 mld zł i dzięki niej Baltic Hub stanie 
się jednym z największych kompleksów terminali konte-
nerowych w Europie.

Inwestycja budowy terminala Baltic Hub ruszyła pod 
koniec 2022 r.

Nowy terminal T3 miał osiągnąć pełną funkcjonalność 
w drugiej połowie 2025 r.

Po ukończeniu inwestycji zdolność przeładunkowa 
wzrośnie z dzisiejszych 3 mln TEU do 4,5 mln TEU rocznie. 

"Pierwszy etap budowy, obejmujący przygotowanie 
części placów i infrastruktury do składowania kontenerów, 
został zakończony. W całości został wykonany oczep 
nabrzeża głównego wraz z belką odlądową na odcinku 
717 metrów. Oba te elementy stanowią fundament, na 
którym będą poruszać się dźwigi nabrzeżowe typu Ship 
to Shore (STS)" - powiedział dyrektor generalny Baltic 
Hub Charles Baker.

Wyjaśnił, że nawierzchnia została ułożona na 500 
metrach nabrzeża oraz w sześciu z czternastu sektorów 
kontenerowych, w których będą pracować półautoma-
tyczne suwnice RMG. "Równolegle prowadzone są prace 
hydrotechniczne i instalacyjne, niezbędne do pełnej ope-
racyjności infrastruktury. Zakończenie budowy planowane 
jest na 2025 rok" - dodał.

Baltic Hub będzie jednym z największych kompleksów 
terminali kontenerowych w Europie

Według dyrektora, wraz z ukończeniem półautoma-
tycznego terminalu T3 w drugiej połowie 2025 r., Baltic 
Hub będzie miał zdolność przeładunkową na poziomie 
4,5 miliona TEU rocznie (TEU to jednostka miary od-
powiadająca pojemności, używana w odniesieniu do 
portów i statków kontenerowych, równoważna objętości 
standardowego kontenera o długości 20 stóp - PAP), 
ponad 124 hektary placów składowych, oraz około 
2,1 km głębokowodnego nabrzeża wyposażonego w 
najnowocześniejszy sprzęt - w tym 21 suwnic STS oraz 
74 suwnice placowe (RMG i RTG).

"Dodajmy do tego istniejące siedem torów kolejowych, 
każdy o długości 750 metrów, tworzących nowoczesną 
bocznicę o łącznej długości 5,25 km, oraz zautomaty-
zowany kompleks bram dla samochodów ciężarowych. 
Dzięki tym możliwościom Baltic Hub stanie się jednym 
z największych kompleksów terminali kontenerowych w 
Europie" - wskazał dyrektor generalny Baltic Hub.

Rozmówca zaznaczył, że w ramach inwestycji utwo-
rzono 36-hektarową sztuczną wyspę, a wszystkie prace 
pogłębiarskie zostały zakończone.

"Zaawansowane prace budowlane są w toku. Tak 
ogromny projekt inwestycyjny może wiązać się z wyzwa-
niami na każdym etapie. Baltic Hub ma jednak doświad-
czenie w bezpiecznej realizacji gigantycznych projektów" 
- zaznaczył Baker.

Koszt inwestycji w Baltic Hub to 2 mld zł. Nie zmieni 
krajobrazu plaży

Dyrektor był pytany przez PAP również o to, jak w związ-
ku z budową T3 zmieni się krajobraz wzdłuż gdańskiej 
plaży oraz czy działalność terminalu będzie uciążliwa 
dla mieszkańców.

"Terminal T3 jest rozszerzeniem istniejącego terminalu 
T1 i budowany jest całkowicie na wodzie. Oznacza to, że 
typowy portowy charakter krajobrazu nie ulegnie zmianie, 
ponieważ już istnieje" - stwierdził Baker.

Jak dodał, prowadzone pomiary wskazują, iż dzia-
łalność terminalu nie przekroczy dopuszczalnych norm 
hałasu. "Naszymi celami są poszanowanie otaczają-
cego środowiska, dialog z lokalną społecznością oraz 
tworzenie innowacyjnych rozwiązań, które wpływają 

na środowisko nie tylko w kontekście gospodarczym. 
Jesteśmy w stałym kontakcie z radami sąsiadujących 
dzielnic oraz miastem w kontekście rozwoju naszego 
terminalu" - podkreślił.

Jego zdaniem "Baltic Hub odgrywa kluczową rolę w 
polskiej gospodarce na poziomie regionalnym i krajowym 
(...) Jako wiarygodny partner biznesowy i duże przedsię-
biorstwo korzystamy z usług i dostaw od tysięcy małych, 
średnich i dużych firm w Polsce. Nasz sukces to także 
ich sukces" - ocenił rozmówca PAP.

Koszt budowy terminalu T3 wyniesie około 2 mld zł 
(około 470 mln euro - PAP) i będzie finansowana ze 
środków pozyskanych od zewnętrznych kredytodawców.

Baltic Hub, który został uruchomiony w 2007 r. pod 
nazwą DCT Gdańsk, obecnie posiada zdolność przeła-
dunkową do 3 mln TEU rocznie. Łączna długość dwóch 
głębokowodnych nabrzeży terminalu wynosi 1,3 km, 
co pozwala na obsługę czterech statków jednocześnie. 
W 2023 roku terminal obsłużył 2,05 miliona TEU; zatrudnia 
ponad 1,4 tys. osób.

PRZEŁOM WS. TANTIEM ZA FILMY 
Z USA? "CINEMA CITY PRZETARŁO DROGĘ 

INNYM KINOM"
- Cinema City przetarło drogę innym kinom do tego, aby 

te także dochodziły swoich praw. Należy się spodziewać 
tego, że inne kina będą kwestionować dotychczasowy 
sposób pobierania wynagrodzenia. Łącznie możemy 
mówić o setkach milionów złotych - mówi Interii adw. Piotr 
Schramm, pełnomocnik sieci kin, komentując wydanie 
pisemnego uzasadnienia wyroku Sądu Najwyższego w 
sprawie ze Stowarzyszeniem Filmowców Polskich. Kwe-
stię dotyczącą pobierania wynagrodzenia za wyświetlanie 
filmów wyprodukowanych w USA inaczej widzą filmowcy, 
którzy podkreślają, że multipleks nie płaci polskim twór-
com. Sporem zajmie się ponownie Sąd Apelacyjny.

We wrześniu br. Sąd Najwyższy orzekł w sprawie mię-
dzy Cinema City Poland a Stowarzyszeniem Filmow-
ców Polskich dotyczącej pobierania wynagrodzenia za 
wyświetlanie filmy wyprodukowane w Stanach Zjedno-
czonych. Obie strony różnie interpretowały stanowisko 
sędziów, zwracając uwagę na swoje racje stanu, bowiem 
nie było jeszcze pisemnego uzasadnienia wyroku. Aż do 
teraz - choć obie strony, ponownie, różnie je odbierają.

Polscy twórcy mieli dostawać wynagrodzenia za filmy 
amerykańskie

Przypomnijmy - spór z powództwa SFP, rozpoczęty de-
kadę temu, dotyczył uiszczania tantiem za lata 2011-2013. 
Stowarzyszenie domagało się zapłaty wynagrodzenia za 
wyświetlane w kinach filmy, tymczasem Cinema City nie 
widziało do tego podstaw, skoro, zdaniem spółki, to druga 
ze stron działa bezprawnie. Argumentowano bowiem, że 
jeśli organizacja zbiorowego zarządzania prawami autor-
skimi pobiera tantiemy od filmów produkcji amerykańskiej, 
ale następnie nie wypłaca bezpośrednio wynagrodzenia 
ich twórcom, nie ma powodu, aby płacić. W praktyce 
kwestionowano praktykę, gdy za film np. "Barbie" tantiemy 
otrzymywali np. polscy aktorzy.

SFP tłumaczyło, że "tantiemy przekazywane są pro-
porcjonalnie wszystkim reprezentowanym przez nich 
twórcom, których filmy wykorzystywane są w kinach" 
i odrzucali zarzuty branży, zaś sposób pobierania wyna-
grodzenia od wszystkich wpływów z biletów określany 
był przez organizację jako "techniczny". Z taką narracją 
nie zgadzało się środowisko kinowe - i choć tylko Cinema 
City zdecydowało się na wieloletnią sądową batalię m.in. 
z powodów finansowych, przedstawiciele innych mul-
tipleksów czy kin studyjnych podzielali stanowiska spółki.

We wrześniu Sąd Najwyższy uchylił wyrok Sądu 
Apelacyjnego, nakazujący zapłacenie 13 mln zł wraz z 
odsetkami. Pełnomocnicy Cinema City nazywali orze-
czenie "przełomowym", zaś przedstawiciele SFP-ZAPA, 

rozliczającej tantiemy, podkreślali, że wyrok nie oznacza 
przyznania sieci kin racji, co więcej, nadal zobowiązuje 
do uiszczania tantiem na rzecz SFP. Różna interpretacja 
orzeczenia wynikała z jedynie ustnego uzasadnienia. Po 
trzech miesiącach strony poznały pisemną wersję.

Sąd Najwyższy rozstrzyga prawo do pobierania tantiem
Jak tłumaczy Interii adw. Piotr Schramm, pełnomocnik 

Cinema City Poland, sędziowie stanęli po stronie mul-
tipleksu, co zresztą wskazywał w swoich wcześniejszej 
interpretacji orzeczenia.

- Sąd Najwyższy potwierdził, że nie ma możliwości 
pobierania wynagrodzenia z art. 70 ust. 2.1 pkt 1 prawa 
autorskiego bez zamiaru jego wypłaty twórcom utworu ,za 
który jest pobierane, a więc nie ma możliwości pobierania 
wynagrodzenia proporcjonalnego (bowiem winno ono być 
proporcjonalne) do wpływów z filmów amerykańskich, aby 
wypłacić je twórcom polskim, jeśli uprzednio jest pobiera-
ne za filmy amerykańskie. Wprost mówi o tym fragment 
uzasadnienia wyroku Sądu Najwyższego wydanego w 
naszej sprawie:

“W ocenie Sądu Najwyższego (...) zbiorowy zarząd 
prawami współtwórców obejmuje zarówno pobieranie 
tantiem od zobowiązanych podmiotów, jak i repartycję 
zainkasowanych sum na rzecz uprawnionych współ-
twórców, a zatem inkaso tantiem z zamiarem i w celu ich 
następczej wypłaty na rzecz współtwórców."

Czyli musi być zatem inkaso z zamiarem i w celu na-
stępczej ich wypłaty na rzecz uprawnionych dla filmów, w 
związku z którymi zostało pobrane przez OZZ. I kolejny 
fragment:

"Podobnie, praktyczna realizacja zasady asymilacji 
polega na inkasowaniu przez polską OZZ wynagrodzeń 
tantiemowych przysługujących obcym współtwórcom z 
zamiarem i w celu ich następczej repartycji. Należy uznać, 
że jest to możliwe tylko w przypadku sprawowania przez 
polską OZZ zbiorowego zarządu prawami na podstawie 
porozumień z właściwą zagraniczną OZZ. Tylko wówczas 
istnieje mechanizm pozwalający na wypłatę środków 
uzyskanych przez polską OZZ" - odczytuje nam pełno-
mocnik multipleksu.

Praktyka ws. tantiem za filmy z USA trwa od 23 lat
SFP-ZAPA tłumaczyło, że ma podpisane umowy z gi-

lidami i studiami amerykańskimi. Problem polega jednak 
na tym, że umowy te wskazują, że strona polska nie jest 
zobowiązana do wypłaty pieniędzy amerykańskim twór-
com, co wynika z praktyki tamtejszego rynku. Schramm 
wyjaśnia, że prawo mówi, że SFP może pobierać wy-
nagrodzenia z tytułu wyświetlania filmów, ale tylko w 
sytuacji, gdy rzeczywiście wypłaci należnym twórcom 
wynagrodzenie - a o tym nie było mowy. Dlaczego zatem 
sprawa toczyła się tyle lat?

- Sąd Najwyższy, jako sąd kasatoryjny, zwrócił uwagę, 
że ta praktyka trwa od 23 lat w Polsce, ale do tej pory 
nikt (sądy) tego do końca nie przeanalizował. Skasowany 
został wcześniejszy wyrok Sądu Apelacyjnego, który miał 
do dyspozycji zasadniczo informacje, że SFP nie wypłaca 
tych środków, że nie ma węzła prawnego związanego z 
podpisanymi umowami z twórcami amerykańskimi, które 
by stanowiły dla SFP jakiś rodzaj zobowiązania, na pod-
stawie którego SFP inkasuje pieniądze od Cinema City 
i od wszystkich innych kin, a następnie robi to w celu 
wypłaty kwot, które są objęte ich zobowiązaniem jako 
organizacji, która jest organizacją pośredniczącą i które 
to środki później uprawnionym wypłaca. Sąd Najwyższy 
przyznał, że Sąd Apelacyjny tego nie zweryfikował i nie 
analizował - wskazuje nasz rozmówca.

Dodaje, że SFP początkowo wskazywało, że w 
całej sprawie chodzi wyłącznie o techniczny sposób 
pobierania wynagrodzeń, później przyznało, że tych 
wynagrodzeń pobieranych za filmy amerykańskie nie 
wypłaca. Dlatego też, zdaniem sędziów, w ogóle nie 
ma prawa ich pobierać.
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WOJCIECH KOSSAK – BIOGRAFIA I DZIEŁA ARTYSTY
Pochodzący z arystokratycznego rodu 

Wojciech Kossak był jednym z najbardziej 
znanych polskich malarzy przełomu XIX i XX 
wieku. Tworzył dzieła o tematyce militarno-hi-
storycznej, w tym monumentalne panoramy 
z najbardziej znaną, gigantyczną Panoramą 
Racławicką, którą można do dzisiaj podzi-
wiać Muzeum Narodowym we Wrocławiu.

Z rodziny artystów
Wojciech Horacy Kossak herbu Kos przy-

szedł na świat kilka minut przed północą 31 
grudnia 1856 roku w Paryżu. Chwilę później 
urodził się jego brat-bliźniak Tadeusz, który 
jednak według metryki był już o rok młod-
szy. Bracia przyszli na świat w szlacheckiej 
rodzinie o bogatych korzeniach artystycznych. Ich ojciec 
Juliusz był znanym malarzem specjalizującym się w tema-
tyce historycznej i wiernych portretach koni. Swoje drugie 
imię Wojciech otrzymał po ojcu chrzestnym — Francuzie 
Horacym Vernecie, również malarzu i grafiku.

Rodzina wkrótce przeniosła się do Warszawy, a kilka lat 
później do Krakowa. W stolicy Kossak ukończył sześć klas 
gimnazjum, dalszą naukę kontynuował w krakowskim Gim-
nazjum św. Anny. W artystycznej atmosferze domu szybko 
zainteresował się sztuką. Życie szlacheckiej rodziny biorącej 
często udział w polowaniach i spotkaniach w polskich dwor-
kach pełnych koni szybko stało się inspiracją dla młodego 
artysty. Niebagatelny wpływ miała również twórczość Juliu-
sza Kossaka i jego miłość do portretowania scen z udziałem 
konnicy. Wojciech Kossak uczył się malarstwa, zaczynając 
od malowania kopii obrazów ojca. Szybko jednak ujawnił 
się jego talent, który rozwijał w krakowskiej Szkole Sztuk 
Pięknych, będąc uczniem Władysława Łuszczkiewicza. W 
tym czasie powstały jego pierwsze dzieła 

Nauka za granicą i pierwsze sukcesy
Jesienią 1873 roku Kossak wyjechał do Prus, gdzie 

kontynuował studia artystyczne w tamtejszej Akademii 
Monachijskiej. Miłość do wojska i jazdy nie była tylko zain-
teresowaniem teoretycznym i artystycznym. W 1876 służył 
w Galicyjskim Pułku Ułanów, składając egzamin oficerski. 
W następnym roku odniósł pierwsze sukcesy artystyczne, 
jego dzieła wystawiono w Towarzystwie Przyjaciół Sztuk 
Pięknych w Krakowie. W tym samym roku wyjechał do 
Paryża na studia w akademii Bonnata i Cabanela. Nie 
wspominał jednak miło tego wyjazdu. Od 1880 roku jego 
obrazy zaczęły pojawiać się w warszawskim Salonie 
Krywulta, a rok później w galerii Towarzystwa Zachęty 
Sztuk Pięknych. W 1883 Wojciech Kossak powrócił do 
Krakowa, po drodze odwiedzając Wiedeń i wystawiając 
prace w tamtejszej galerii Künstlerhaus.

W tym okresie Kossak stał się znanym i cenionym arty-
stą. Jego realistyczne, kunsztownie namalowane obrazy 
cieszyły się dużym powodzeniem także wśród korono-
wanych głów. Pokazana w Wiedniu „Artyleria w ogniu” 
została zakupiona przez Cesarskie Muzeum w Peszcie, 
z kolei obraz „Ordynans” znalazł się w Pradze, w muzeum 
Rudolphineu. Jednak największy zaszczyt spotkał malarza 
rok później — płótno „Atak austriackiej Landwehry” zakupił 
do jednego ze swoich zamków sam cesarz Franciszek 
Józef. To wydarzenie stało się początkiem ściślejszych 
związków Wojciecha Kossaka z dworem austriackim.

W 1887 artysta został zaproszony na polowanie orga-
nizowane dla władcy Austro-Węgier. Odbyło się ono pod 
Budapesztem, a jego rezultatem był obraz „Wyjazd na 
polowanie w Gödöllö”, przedstawiający grupę ruszających 
na łowy myśliwych na koniach, sforę psów, a w centralnej 
części samego cesarza. Płótno doskonale oddawało zami-
łowanie polskiego malarza do scen z udziałem koni. Są one 
przedstawione w wielu dynamicznych pozach, w sposób 
bardzo szczegółowy i fotorealistyczny. Obraz spodobał 
się na austriackim dworze i otworzył Kossakowi drzwi do 
dalszych zamówień.

Duch patriotyczny
Wojciech Kossak zasłynął przede wszystkim z doskona-

łych obrazów przedstawiających działania wojenne. Pod 
koniec lat osiemdziesiątych XIX wieku namalował wiele 
płócien o tej tematyce. Wśród nich znalazła się również 
pierwsza wersja jednego z jego najsłynniejszych dzieł, 
czyli „Olszynki Grochowskiej”.

Trzeba pamiętać, że w tym okresie nie istniało państwo 
polskie, a wśród Polaków dominowały silne uczucia pa-
triotyczne i niepodległościowe. Obrazy przedstawiające 

historię naszego kraju, wielkie sukcesy 
militarne, a nawet sceny z polskim woj-
skiem cieszyły się wielkim powodzeniem 
i pozwalały z nadzieją myśleć o przyszło-
ści kraju. Kossak dobrze wpisał się w ten 
nurt, malując wiele scen, między innymi 
z wojen napoleońskich z udziałem pol-
skich żołnierzy. Wśród najbardziej zna-
nych płócien znalazły się „Bitwa o miasto”, 
„Sztab Skrzyneckiego”, „Samosierra” czy 
„Napoleon dekoruje T.Tyszkiewicza na 
polu bitwy pod Smoleńskiem”. W twórczo-
ści malarza nie zabrakło też odwołań do 
dalszej historii – „Jan III odbiera defiladę 
wojsk brandenburskich pod Wiedniem”, 

czy tematyki związanej z ukochanymi przez Kossaka 
końmi – „Królewska ujeżdżalnia za Stanisława Augusta”.

Panorama Racławicka
Jednak najsłynniejszymi dziełami polskiego malarza 

były monumentalne panoramy. One też zapewniły mu 
sławę, majątek i przychylność cesarskiego dworu w 
Berlinie. Artysta udał się do Prus pod koniec XIX stulecia. 
W tym okresie w Europie bardzo popularne stało się 
malarstwo panoramiczne, które idealnie nadawało się 
do przedstawiania wielkich scen batalistycznych. W 1892 
roku inny znany polski malarz — Jan Styka — zaprosił 
Kossaka do prac nad dziełem mającym uczcić stulecie 
Insurekcji Kościuszkowskiej. Obraz miał przedstawiać 
bitwę pod Racławicami – słynne zwycięstwo Tadeusza 
Kościuszki nad wojskami rosyjskimi dowodzonymi przez 
generała Aleksandra Tormasowa.

Płótno zostało zamówione przez radę miasta Lwowa 
i miało być główną atrakcją Powszechnej Wystawy Kra-
jowej odbywającej się w tym mieście. Artyści gruntownie 
przygotowali się do stworzenia tego ogromnego dzie-
ła. Studiowali historyczną ikonografię przedstawiającą 
umundurowanie i wyposażenie wojsk z epoki, udali się 
na miejsce bitwy, dokładnie je studiując i robiąc wiele 
szkiców. Ich rezultatem była składająca się z czterech 
części „Mała Panorama Racławicka”.

Oczywiście tak monumentalne dzieło nie było tylko 
rezultatem pracy Styki i Kossaka. Zaproszono do niego 
wielu zdolnych, młodych malarzy, wśród nich Tetmajera, 
Bollera, Wodzinowskiego i innych. Największą część pracy 
wykonali Styka z Kossakiem, dzieląc się przestrzenią 
malarską po połowie, w praktyce jednak to ten ostatni 
zamalował największą część płótna. W czasie pracy 
i po jej zakończeniu trwało wiele sporów. Styka, jako 
inicjator przedsięwzięcia często pomniejszał rolę innych 
artystów, co niemalże doprowadziło do rękoczynów. Na 
szczęście jednak nie doprowadziło to do poważniejszych 
przerw w pracy i gotowa „Panorama Racławicka” została 
zaprezentowana publiczności w założonym terminie.

Początkowo obraz pozostawał we Lwowie, gdzie wybu-
dowano dla niego specjalną rotundę. I nie ma w tym nic 
dziwnego — płótno ma piętnaście metrów wysokości i roz-
ciąga się na prawie sto dwadzieścia. Bitwa pod Racławicami 
przedstawiona została w sposób historycznie dokładny, a 
jednocześnie artystyczny. Na obrazie znalazło się wiele 
scen toczących się w różnym czasie i miejscu, a wśród 
najbardziej znanych uczestników bitwy możemy podziwiać 
samego Kościuszkę, generałów Zajączka, Biegańskiego i 
Tyszeckiego, słynnego kosyniera Bartosza Głowackiego, 
a także dowódce Rosjan generała Tormasowa.

„Panorama Racławicka” ugruntowała sławę Wojciecha 
Kossaka i zachęciła go do tworzenia kolejnych dzieł tego 
rodzaju. Wraz z Julianem Fałatem namalował w Berlinie 
kolejne dzieło – „Przejście Napoleona przez Berezynę” 
przedstawiające odwrót armii Napoleona w czasie bitwy 
pod Borysowem. Obraz odniósł niesamowity sukces mię-
dzynarodowy — wystawiano go w Berlinie, Warszawie, 
Krakowie, Kijowie i Moskwie i wszędzie tam przyciągał tłu-
my odwiedzających. Niestety, do czasów współczesnych 
przetrwało z niego tylko kilka niewielkich fragmentów i 
czarno-białe fotografie całego płótna.

Opromieniony sławą Kossak stał się ulubionym ma-
larzem cesarza Wilhelma II. Polski artysta, mieszka-
jąc w Berlinie, malował wiele obrazów na zamówienie. 
Nie porzucił oczywiście ulubionej tematyki miliatarnej, 
przedstawiając na płótnach kolejne bitwy. Za jedno z 
nich – „Odwrót Blüchera po bitwie pod Montmirail 1814” 
– mające wyraźnie antypruski wydźwięk Kossak otrzymał 

francuską Legię Honorową. Owocny i przynoszący spore 
dochody okres berliński zakończył się w 1901 roku po 
antypolskim przemówieniu Wilhelma II. Po nim polski 
malarz wyjechał do Krakowa.

Kolejne panoramy i słyżba ojczyźnie
Wojciech Kossak miał wiele pomysłów na kolejne pano-

ramy. „Bitwa pod Piramidami” wystawiona w Warszawie 
spotkała się z chłodnym przyjęciem publiczności nieza-
interesowanej egzotyczną tematyką. Z kolei po „Bitwie 
pod Samosierrą” zostały jedynie cztery szkice. Artysta 
po powrocie z Berlina podróżował pomiędzy Krakowem 
i Wiedniem, gdzie miał swoją pracownię. W tym czasie 
powstało wiele jego najsłynniejszych dzieł, w tym „Krwawa 
niedziela w Petersburgu”. Niestety, oprócz wielkich dzieł 
o tematyce historycznej i batalistycznej, malował coraz 
więcej obrazów na zamówienie bogatych nabywców. 
Portrety, polowania, scenki rodzajowe zaczęły domino-
wać w jego twórczości, powodując znaczne obniżenie 
wartości artystycznej obrazów. Nie zaszkodziło to jednak 
popularności — artysta wciąż cieszył się powszechnym 
uznaniem, wystawiając swoje dzieła w Wiedniu, Londynie, 
Rzymie, Paryżu, Krakowie, Lwowie i Łodzi.

Okres pierwszej wojny światowej malarz spędził, służąc 
czynnie w wojsku, głównie jako oficer sztabowy. Przy 
okazji pełnienia tej funkcji powstała cała seria portretów 
polskich dowódców i scenek z wojskowego życia. Te-
matykę tę Kossak kontynuował po zakończeniu działań 
wojennych. Wojsko polskie i sceny z życia żołnierzy stały 
się w tamtym okresie głównym tematem jego twórczości. 
Pojawiło się również bardziej swobodne podejście do 
nurtu militarystycznego — Kossak zaczął malować także 
sceny zalotów ułanów do wiejskich dziewcząt.

Od lat dwudziestych XX wieku regularnie zaczął odwie-
dzać Stany Zjednoczone, zwiedzając cały kraj. Zyskał sobie 
sławę doskonałego portrecisty — o jego usługi zabiegało 
wiele znanych osób — finansistów, polityków i gwiazd 
filmowych. Artysta malował nie tylko ich — wśród portre-
tów znalazło się miejsce dla prostych farmerów i polskich 
emigrantów. Wdzięczna Polonia założyła stowarzyszenie 
The Kossak Art Society, którego celem było promowanie 
sztuki polskiego malarza na amerykańskiej ziemi.

Pomiędzy polską prowincją i Ameryką
W okresie międzywojennym Wojciech Kossak podróżował 

po kraju, odwiedzając dwory ziemiańskie i masowo tworząc 
na zamówienie portrety i sceny z dworskiego życia. W działal-
ności tej pomagał mu syn Jerzy Kossak, z którym prowadzili 
w rodzinnej siedzibie, krakowskiej „Kossakówce” prawdziwą 
fabrykę obrazów. Wpłynęło to oczywiście znacząco na 
jakość artystyczną powstających w dużej liczbie płócien. 
Oprócz nich artysta stworzył jednak w latach dwudziestych 
i trzydziestych wiele wartościowych i słynnych dzieł.

Prace zlecały my często Muzeum Narodowe i Mu-
zeum Wojska Polskiego. Wśród nich najbardziej znane 
i cenione są między innymi — kolejna odsłona „Olszynki 
Grochowskiej”, „Sowiński na szańcach Woli”, „Husaria 
polska przed Janem III pod Wiedniem” czy „Rapsodia 
ułańska”. W 1928 roku powstał też jeden z najbardziej 
rozpoznawalnych obrazów Kossaka – „Portret Józefa 
Piłsudskiego na Kasztance” przedstawiającego Marszałka 
dowodzącego Legionami.

Legenda malarstwa batalistycznego
Ostatnie lata życia malarz spędził w Krakowie, wciąż 

tworząc nowe obrazy. W czasie niemieckiej okupacji hi-
tlerowcy proponowali mu namalowanie portretów między 
innymi Hansa Franka, ale artysta odmówił. Niedługo potem, 
29 lipca 1942 roku, zmarł w domu w otoczeniu rodziny. 
Wojciech Kossak namalował setki płócien o różnorodnej 
tematyce. Od tych największych i najbardziej znanych jak 
„Panorama Racławicka”, aż po produkowane na zamówie-
nie portrety polskiej szlachty. Stał się najbardziej znanym 
twórcą malującym realistyczne sceny batalistyczne.

Obrazy Kossaka znajdują się w wielu znanych muze-
ach i kolekcjach prywatnych. Za swoje zasługi, nie tylko 
w dziedzinie artystycznej, otrzymał wiele najwyższych 
odznaczeń państwowych, Wśród nich Order Orła Białego, 
Krzyż Komandorski z Gwiazdą Orderu Odrodzenia Pol-
ski, francuski Krzyż Kawalerski Legii Honorowej, pruskie 
Order Królewski Korony i Order Orła Czerwonego oraz 
austro-węgierski Order Franciszka Józefa. Był członkiem 
wielu organizacji artystycznych i państwowych, w tym 
Towarzystwa Przyjaciół Sztuk Pięknych i Towarzystwa 
Artystów Polskich.

KULTURAKULTURA
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SUPERTALENTY W MEDYCYNIE 2024: 
ZNAMY LAUREATÓW KONKURSU!

Dr hab. n. med. i n. o zdr. Mariusz Tomaniak to zwy-
cięzca tegorocznej edycji konkursu Supertalenty w Me-
dycynie. Laureat jest specjalistą kardiologii, adiunktem 
naukowo-dydaktycznym w I Katedrze i Klinice Kardiologii 
Warszawskiego Uniwersytetu Medycznego. Kto jeszcze 
znalazł się w pierwszej dziesiątce wyróżnionych lekarzy 
i naukowców?

Konkurs Supertalenty w Medycynie organizowany jest 
przez „Puls Medycyny” od 2012 roku. Jego ideą jest do-
cenianie liderów młodego pokolenia, którzy dzięki swojej 
wiedzy, zaangażowaniu i pasji zmieniają na lepsze polską 
medycynę.

Jury oceniało kandydatów w trzech kategoriach:
osiągnięcia naukowe (m.in. granty, stypendia, publi-

kacje, nagrody);
zaangażowanie w działalność w przestrzeni publicznej 

(m.in. charytatywną, związkową, w stowarzyszeniach);
perspektywy dalszego rozwoju i szanse na wpływy w 

polskiej medycynie i ochronie zdrowia w najbliższych latach.
W jury Supertalentów zasiadali w tym roku:
dr hab. n. med. Michał Ciebiera, profesor CMKP
dr hab. n. med. Tomasz Dzieciątkowski
prof. dr. hab. n. med. Piotr Eder
prof. dr hab. med. Krzysztof J. Filipiak
prof. dr hab. med. Marcin Grabowski
prof. dr hab. Mateusz K. Hołda
Beata Kamosińska
prof. dr hab. n. med. Bartosz Karaszewski
Małgorzata Konaszczuk
dr n. med. Krzysztof Kurek
Robert Łukawski
prof. dr hab. n. med. Michał Pędziwiatr
prof. dr hab. n. med. i n. o zdr. mgr zarz. Piotr H. 

Skarżyński
dr n. med. Błażej Ratajczak
prof dr hab. Wojciech Szczeklik
Supertalenty w Medycynie 2024 - wyniki konkursu
Decyzją kapituły zwycięzcą konkursu Supertalenty w Medy-

cynie 2024 został dr hab. n. med. i n. o zdr. Mariusz Tomaniak.
– Bardzo dziękuję kapitule nagrody i redakcji za wy-

różnienie. Cieszę się, że badania, jakie realizujemy w 
zespole, zostały docenione. W medycynie nie ma nagród 
indywidualnych, to zawsze praca zespołowa. Chciałbym 
podziękować moim współpracownikom, nauczycielom i 
mentorom. Serdeczne podziękowania kieruję do prof. 
Grzegorza Opolskiego, prof. Marcina Grabowskiego i prof. 
Janusza Kochmana oraz prof. Krzysztofa Filipiaka, który 
był promotorem mojej rozprawy doktorskiej - powiedział 
zwycięzca Supertalentów w Medycynie 2024 podczas 
uroczystej gali, która odbyła się 11 czerwca w Warszawie.

1. Dr hab. n. med. i n. o zdr. Mariusz Tomaniak
Specjalista kardiologii, adiunkt naukowo-dydaktyczny w I 

Katedrze i Klinice Kardiologii Warszawskiego Uniwersytetu 
Medycznego. Samodzielny operator kardiologii inwazyjnej, 
dyżurujący w Pracowni Kardiologii Inwazyjnej Uniwersytec-
kiego Centrum Klinicznego WUM, konsultujący kardiolog w 
European Cardiovascular Research Institute w Rotterdamie, 
a także cardiologist researcher w Erasmus University Medical 
Center. Członek Komisji Europejskiej Asocjacji Interwencji 
Sercowo-Naczyniowych (EAPCI) ds. Badań Naukowych, 
Digitalizacji i Innowacji (EAPCI Research, Digital and In-
novation Committee, 2022-2024). Jego zainteresowania 
kliniczne i naukowe koncentrują się na kardiologii inwazyjnej 
i diagnostyce obrazowej, szczególnie na indywidualizacji te-
rapii pacjentów z chorobą wieńcową poprzez nowe schematy 
farmakoterapii przeciwpłytkowej oraz zastosowaniu nowo-
czesnych technik i algorytmów diagnostyki kardiologicznej 
z wykorzystaniem m.in. optycznej koherentnej tomografii 
(OCT), ultrasonografii wewnątrzwieńcowej (IVUS), spektro-
skopii bliskiej podczerwieni (NIRS) oraz technik kompute-
rowego modelowania dynamiki płynów. Do jego osiągnięć 
należy m.in. rozwinięcie i zwalidowanie - we współpracy z 
bioinżynierami z Rotterdamu i Londynu - bardziej czułej w 
rozpoznawaniu istotnych zmian w tętnicach wieńcowych 
nowej metody analizy koronarografii (tzw. vessel fractional 
flow reserve - vFFR).

2. Dr hab. n. med. Paweł Rajwa
Adiunkt naukowo-dydaktyczny w Klinice Urologii Wy-

działu Nauk Medycznych w Zabrzu Śląskiego Uniwersytetu 
Medycznego w Katowicach. Jego obszarem zainteresowań 
naukowych jest urologia onkologiczna, a w szczególności 
rak gruczołu krokowego, a kliniczną pasją - operacyjne 
techniki małoinwazyjne w urologii. Współpracuje z ponad 

50 ośrodkami na świecie w zakresie badań nad rakiem 
stercza, koncentrując się na poprawie diagnostyki i efektów 
leczenia tego nowotworu. Jego badania doprowadziły m.in. 
do zmiany europejskich wytycznych dotyczących terapii 
raka gruczołu krokowego i spersonalizowanego podejścia 
do pacjentów z uwzględnieniem metody tzw. aktywnego 
nadzoru, która pozwala na bezpieczne odroczenie lecze-
nia u blisko połowy chorych i uniknięcie powikłań terapii. 
Zaangażowany w prace kilku europejskich komitetów 
i grup badawczych, m.in. Europejskiego Towarzystwa 
Urologicznego ds. raka prostaty (EAU YAU Working 
Group Prostate Cancer), redaktor platformy edukacyjnej 
Europejskiego Towarzystwa Urologicznego UROONCO.

3. Prof. dr hab. n. med, dr h.c. multi Łukasz Szarpak
Prof. dr hab. n. med., MBA, DBA, dr h.c. multi. Prorek-

tor ds. naukowych i współpracy Uczelni Medycznej im. 
Marii Skłodowskiej-Curie w Warszawie, prezes Polskiego 
Towarzystwa Medycyny Katastrof, członek rad eksperc-
kich m.in. przy Rzeczniku Praw Pacjenta oraz Naczelnej 
Izbie Lekarskiej. Inicjator powstania międzynarodowego 
zespołu badawczego "Medicine against COVID-19". Po-
nadto instruktor American Heart Association w zakresie 
Basic Life Support, Advanced Cardiovascular Life Support 
oraz Pediatric Advanced Life Support. Jego zaintereso-
wania badawcze skupiają się na medycynie ratunkowej, 
anestezjologii i intensywnej terapii oraz kardiologii, ze 
szczególnym nastawieniem na: metody zabezpieczenia 
drożności dróg oddechowych, w tym intubacji dotchawi-
czej, efektywność resuscytacji krążeniowo-oddechowej 
oraz wykorzystanie symulacji medycznej w procesie sto-
sowania ECMO. Redaktor naczelny czasopisma “Disaster 
and Emergency Medicine Journal”.

4. Dr hab. n. med. i n. o zdr. Paweł T. Matusik, prof. UJ
Specjalista kardiologii na stanowisku profesora uczelni 

w Klinice Elektrokardiologii Instytutu Kardiologii Collegium 
Medicum Uniwersytetu Jagiellońskiego. Pracuje także w 
Klinice Kardiologii Krakowskiego Szpitala Specjalistyczne-
go im. Jana Pawła II. W 2023 r. – jako pierwszy kardiolog 
z Polski – ukończył szkolenie DAS-CAM. Diploma of 
Advanced Studies in Cardiac Arrhythmia Management 
(DAS-CAM) to międzynarodowy program szkolący przy-
szłych liderów arytmologii, będący wspólną inicjatywą 
Maastricht University Medical Center (MUMC+) w Holandii, 
European Heart Academy (EHA) oraz the European Heart 
Rhythm Association (EHRA). Jest także uczestnikiem 
the Harvard Medical School’s Polish Clinical Scholars 
Research Training Program, realizowanego przez Harvard 
Medical School Postgraduate Medical Education. W swojej 
pracy klinicznej i naukowej koncentruje się na istotnych 
schorzeniach układu sercowo-naczyniowego, zwłaszcza 
w zakresie elektrokardiologii oraz optymalizacji postępo-
wania z pacjentami z chorobami rzadkimi.

5. Prof. dr. hab. n. med. i n. o. zdr. Mateusz Jagielski
Specjalista chirurgii ogólnej związany z Katedrą i Kliniką 

Chirurgii Ogólnej, Gastroenterologicznej i Onkologicznej 
Collegium Medicum Uniwersytetu Mikołaja Kopernika w 
Toruniu, w Wojewódzkim Szpitalu Zespolonym im. Ludwi-
ka Rydygiera w Toruniu. Jestem ekspertem w dziedzinie 
endoskopii gastroenterologicznej, zwłaszcza endoskopii 
pola żółciowo-trzustkowego. Na co dzień wykonuje zabiegi 
z zakresu chirurgii ogólnej, jak również zaawansowane 
zabiegi z zakresu chirurgii endoskopowej przewodu po-
karmowego. Jego zainteresowania naukowe skupiają się 
na rozwoju małoinwazyjnych technik leczenia chorych ze 
schorzeniami przewodu pokarmowego w zakresie chi-
rurgii endoskopowej. Członek Zarządu Głównego Sekcji 
Chirurgii Endoskopowej Towarzystwa Chirurgów Polskich 
oraz Zarządu Głównego Sekcji Endoskopii Polskiego 
Towarzystwa Gastroenterologii. Pomysłodawca i orga-
nizator cyklu szkoleń z zakresu chirurgii endoskopowej, 
w tym największych w Polsce Warsztatów Endoskopii 
Pankreatobilarnej EndoEUS organizowanych w Toruniu.

6. Dr n. med. Tomasz Gąsior, profesor wizytujący Aka-
demii WSB

Specjalista kardiolog, pracownik naukowo-dydaktyczny 
oraz profesor wizytujący na Wydziale Medycznym Akade-
mii WSB w Dąbrowie Górniczej. Przez wiele lat związany 
z III Kliniką Kardiologii i Chorób Strukturalnych Serca oraz 
Katedrą Farmakologii Śląskiego Uniwersytetu Medycz-
nego w Katowicach. Do jego szczególnych obszarów 
zainteresowań należą farmakoterapia niewydolności serca 
oraz przezcewnikowe leczenie wad zastawkowych serca. 
Współautor badań, które mogą mieć kluczowe znaczenie 
dla rekomendacji w zakresie zapobiegania niewydolności 
serca u chorych z zawałem serca na świecie. Ekspert 

w obszarze projektowania badań klinicznych z zakresu 
chorób sercowo-naczyniowych i metabolicznych, w tym 
terapii genowych, członek komitetów sterujących global-
nych badań klinicznych fazy II i III. Inicjator i założyciel 
największej w Polsce społeczności „Lekarze w Badaniach 
Klinicznych”, zrzeszającej lekarzy i studentów medycyny, 
zainteresowanych tematyką badań klinicznych.

7. Dr hab. n. med. Adrian Smędowski, prof. SUM
Specjalista okulistyki certyfikowany przez Europejskie 

Towarzystwo Okulistyczne. Zastępca lekarza kierującego 
Oddziałem Okulistyki Dorosłych Uniwersyteckiego Centrum 
Klinicznego im. prof. Kornela Gibińskiego w Katowicach. 
Profesor Śląskiego Uniwersytetu Medycznego w Katowi-
cach. Zajmuje się diagnostyką i leczeniem chorób oczu, 
szczególnie jaskry i chorób rogówki. Efektem jego pracy 
jest m.in. stworzenie eksperymentalnej terapii genowej w 
jaskrze, aktualnie będącej przedmiotem zaawansowanych 
testów przedklinicznych oraz postępowania patentowego, 
oraz opracowywanie eksperymentalnej terapii genowej 
w dystrofiach siatkówki w oparciu o modulację interak-
cji białkowych. Do jego osiągnięć należy zaliczyć także 
stworzenie systemu opieki nad pacjentami chorującymi na 
jaskrę, obejmującego gabinet diagnostyki i terapii jaskry 
GlaucoMed, fundację GlaucoCare oraz blog glaucoma.pl.

8. Dr n. med. Agata Gabryelska
Lekarz w trakcie szkolenia specjalizacyjnego z psy-

chiatrii w Klinice Zaburzeń Afektywnych i Psychotycznych 
Centralnego Szpitala Klinicznego Uniwersytetu Medycz-
nego w Łodzi. Pracuje w Ośrodku Leczenia Zaburzeń 
Snu Centralnego Szpitala Klinicznego w Łodzi. Adiunkt 
w Zakładzie Medycyny Snu i Zaburzeń Metabolicznych 
Uniwersytetu Medycznego w Łodzi. Jej badania koncen-
trują się na zaburzeniach snu i ich współwystępowaniu, 
ze szczególnym uwzględnieniem molekularnych rytmów 
dobowych i szlaków sygnalizacyjnych neuromodulato-
rów. Pracę doktorską pt. „Wpływ hipoksemii na zmianę 
czynnika HIF-1α u chorych na zespół obturacyjnego 
bezdechu sennego” obroniła jeszcze podczas studiów, 
jako druga osoba w historii i pierwsza kobieta w Polsce. 
Wyniki badań dr Agaty Gabryelskiej mogą być podstawą 
do stworzenia nowych możliwości terapeutycznych w 
leczeniu zaburzeń snu.

9. Dr hab. n. med. Damian Skrypnik
Specjalista chorób wewnętrznych, hipertensjolog, licen-

cjat fizjoterapii. Adiunkt w Katedrze i Zakładzie Leczenia 
Otyłości, Zaburzeń Metabolicznych oraz Dietetyki Klinicz-
nej Uniwersytetu Medycznego im. K. Marcinkowskiego w 
Poznaniu oraz lekarz na Oddziale Nadciśnienia Tętniczego 
i Zaburzeń Metabolicznych z Pododdziałem Rehabilitacji 
Kardiologicznej Uniwersyteckiego Szpitala Klinicznego 
w Poznaniu. W swoich pracach badawczych koncen-
truje się na zagadnieniach z zakresu otyłości i zespołu 
metabolicznego, rehabilitacji kardiologicznej pacjentów 
po przebytym ostrym zespole wieńcowym, optymalizacji 
programów treningowych w leczeniu otyłości oraz funkcji 
miokin w chorobach sercowo-naczyniowych. Kierownik 
dwóch projektów badawczych Narodowego Centrum Na-
uki: MINIATURA-3: „Wpływ rehabilitacji kardiologicznej na 
stężenie miokin we krwi u pacjentów po przebytym ostrym 
zespole wieńcowym” oraz Sonata-17: „Rola muscliny w na-
prawie uszkodzenia serca u pacjentów po zawale mięśnia 
sercowego poddawanych rehabilitacji kardiologicznej”. 
Kierownik i opiekun kilku grantów wewnętrznych Uniwer-
sytetu Medycznego w Poznaniu oraz członek zespołów 
badawczych trzech grantów Narodowego Centrum Nauki 
oraz Narodowego Centrum Badań i Rozwoju.

10. Dr hab. n. med. inż. Bartłomiej Matejko, prof. UJ
Biotechnolog, inżynier biomedyczny, optometrysta 

związany z Katedrą i Kliniką Chorób Metabolicznych 
Collegium Medicum Uniwersytetu Jagiellońskiego oraz 
Oddziałem Klinicznym Chorób Metabolicznych i Dia-
betologii Szpitala Uniwersyteckiego w Krakowie. Jego 
działalność naukowo-dydaktyczna opiera się na łączeniu 
interdyscyplinarnej wiedzy oraz technologii medycznych 
i zastosowaniu ich w diabetologii w celu poprawy jakości 
życia i leczenia pacjentów z cukrzycą typu 1. Na co dzień 
zajmuje się technicznym przygotowaniem i opracowaniem 
(także statystycznym) danych z urządzeń stosowanych 
przez pacjentów (glukometrów, systemów do ciągłego 
monitorowania glikemii, osobistych pomp insulinowych, 
systemów „Do It Yourself” (DIY), szkoleniem pacjentów z 
obsługi technologii diabetologicznych, koordynowaniem 
toczących się badań klinicznych, a w ostatnich latach 
wykonuje zdjęcia z oceną dna oka (przesiewowa ocena 
retinopatii cukrzycowej z wykorzystaniem AI).
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Последняя неделя уходящего года энергичная и динамичная – это подготовка к новой главе жизни. Накопившееся напряжение требует 
выхода через активные действия и глубокие внутренние трансформации. Но именно сейчас можно навести порядок в мыслях, 
завершить старые дела и подготовиться к новому старту в 2025 году.

ГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮ

Эта неделя потребует от вас терпения 
и гибкости, может преподнести вызовы 
в общении и профессиональной сфере. 
Возможны недопонимания на работе и в 
общении с близкими, поэтому необходимо 
балансировать между амбициями и 
реальными ограничениями. 
   
Финансовые вопросы и долгосрочные 
проекты потребуют особого внимания. 
Возможны задержки или неожиданные 
траты, что подтолкнет к пересмотру 
своих взглядов на стабильность и ком-
форт. Вероятность возникновения стрес- 
совых ситуаций значительно возрастает.

Ментальное напряжение и необходи-
мость адаптации в новых условиях 
может вызвать стресс. Старайтесь 
не реагировать на провокации, что 
поможет избежать конфликтных ситуа-
ций с коллегами или начальством из-за 
разногласий в целях и подходах к работе. 
  
Неделя эмоциональной перезагрузки, 
когда внутренние страхи и сомне-
ния могут активизироваться. Воз- 
можно обострение вопросов семей- 
ных отношений или финансовых обяза-
тельств. Внешние обстоятельства 
могут запутать утвержденные планы. 

Ваше спокойствие и внутренний баланс 
– ключ к преодолению трудностей. 
Но происходящее вокруг вызывает 
ощущение перегруза и эмоционального 
напряжения. Возможны обстоя-
тельства, при которых придется 
быстро принимать решения. 

Давление на работе и в повседневной 
жизни взвинчивает нервы до предела, что 
делает вас особенно чувствительными 
к вопросам информации и общения. 
Возможны недоразумения, путаница 
и пересмотр старых решений. Но не 
сдавайтесь и действуйте методично.

Не торопитесь с окончательными выво- 
дами, поскольку ваши усилия могут ка-
заться недооценёнными. Неделя подхо- 
дит для работы над собой, но не для 
кардинальных решений. Коммуникации 
с друзьями или коллегами могут быть 
напряжёнными.

Возможны сложности с выполнением 
работы в установленные сроки, критика 
со стороны окружающих, разногласия в 
вопросах философии или мировоззрения. 
Но не принимайте близко к сердцу 
критику, действуйте методично и не 
спешите. 

Ваша способность вести за собой и 
вдохновлять других может встретить 
сопротивление. На работе или в 
сообществе возможны разногласия и 
критика. Придётся искать компромиссы 
и проявлять гибкость, балансировать 
между разными интересами.  

Напряженные ситуации в любовных и 
семейных отношениях могут обернуться 
серьезными кризисами, если сейчас не 
прилагать усилия к их разрешению. 
Сохраняйте объективность и не позво-
ляйте эмоциям управлять вашими 
действиями. 

Старайтесь соединять большие идеи 
с конкретными шагами. Возможно ощу- 
щение, что вы самостоятельно несёте 
всю ответственность. Сложные аспекты 
недели могут вызвать разногласия в 
отношениях или затруднения в решении 
финансовых вопросов.

Неделя потребует от вас внутренних 
изменений и пересмотра старых при- 
вычек. Творческие проекты или отно- 
шения могут столкнуться с препят-
ствиями. Позвольте себе небольшие 
передышки. Возможны конфликты из-за 
принципиальных вопросов.

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
1. ДИЕЗ. 3. ХУРМА. 6. ОПЫТ. 11. ЛАМПАДА. 12. ЗООПАРК. 13. СИГ. 14. КЛЮКА. 16. ПОЛИВ. 18. АНЕКДОТ. 21. 
УДАР. 23. ЗОНА. 24. УЛИЦА. 25. КЛЕЙ. 27. ОКНО. 29. ЖАЛЕЙКА. 31. ВИРАЖ. 32. АЛТЫН. 34. ДУБ. 37. УЧИ-
ТЕЛЬ. 38. УСАДЬБА. 39. СТАЖ. 40. ЯКОРЬ. 41. ПОЭТ.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. ДУЛО. 2. ЕРМОЛКА. 4. УЖАС. 5. МОЗГ. 7. ПИАНИНО. 8. ТАКТ. 9. ШАПКА. 10. ТОПОТ. 15. АНТУРАЖ. 16. 
ПОГАНКА. 17. БУЛКА. 19. КЛИШЕ. 20. ГАВОТ. 22. РОЙ. 23. ЗЛО. 26. ЕДИНИЦА. 28. КРЫЛЬЦО. 29. ЖАКЕТ. 30. 
АЛЛАХ. 33. КУРС. 34. ДЬЯК. 35. БУЕР. 36. МАРТ.
ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД

ОВЕН ЛЕВ СТРЕЛЕЦ

ТЕЛЕЦ ДЕВА КОЗЕРОГ

БЛИЗНЕЦЫ

РАК СКОРПИОН РЫБЫ

ВЕСЫ ВОДОЛЕЙ

По горизонтали: 4. Ударяющая часть механизма в огнестрельном оружии. 10. Южноамерикан-
ский грызун с длинным пушистым хвостом и ценным мехом. 11. Материал-диэлектрик. 12. Задвижка 
для закрывания дверей, окон. 13. Помещение или место, служащее убежищем или хранилищем. 14. 
Спиральная трубка во внутреннем ухе, в которой находится орган, воспринимающий звуки. 15. Боль-
шая морская птица южного полушария. 18. Плотницкий топор для тесания дерева. 20. Небольшой 
объем жидкости. 21. Дневное принятие пищи. 23. Опорный пункт вооружённых сил. 24. В Новом Заве-
те: один из апостолов. 26. В паровых машинах — теплоизолированная труба, соединяющая цилиндры 
высокого и низкого давлений. 27. Орудие для выжигания клейма на рогах или коже животных. 30. 
Продукт, получающийся в результате перехода из газообразного состояния в жидкое. 31. Величина 
изменения скорости движения в единицу времени. 33. Подставка для нот на высокой ножке. 35. Удар-
ный самозвучащий музыкальный инструмент. 37. Элементарная частица. 39. Местное повреждение 
ткани тела огнём. 40. Единица измерения печатного текста. 41. Предметы, образующие нечто целое. 
43. Манильская пенька. 45. Совокупность шрифтов одного рисунка, но разных начертаний, ширины, 
насыщенности. 49. Высказывание, не заслуживающее внимания. 50. Старая русская мера длины. 51. 
Заключительная часть спортивных соревнований. 52. Полный скептицизм. 53. В религиозных обря-
дах:умывание какой-либо части тела как символ очищения. 54. Верёвка для ловли животных.

По вертикали: 1. Бумажная трубочка с курительным табаком. 2. Вид зимнего головного убора. 
3. Группа людей, нанятых для создания успеха или провала спектакля. 4. Суровое наказание, кара. 
5. Место, являющееся источником или средоточием чего-нибудь. 6. Высокий головной убор, суще-
ствовавший в русской и иностранных армиях в 19 в. 7. Очаг воспалительного процесса. 8. Остатки 
колосьев, стеблей и другие отходы при молотьбе. 9. Письменное распоряжение высшей инстанции 
предназначенное для низших инстанций. 16. Ограждение вдоль бортов, вокруг люков на судне. 17. 
Промысловый рак. 19. Подземная галерея для укладки кабелей. 20. Заболевание глаз. 22. Человек, 
основывающийся в своих рассуждениях на грубо одностороннем истолковании фактов. 23. Амери-
канская спортивная игра двух команд в мяч. 24. Тип кузова автомобиля. 25. Полимер, используемый 
для изготовления музыкальных носителей. 28. Резервуар для комнатного купания. 29. Краткое описа-
ние жизненных событий. 32. Оригинал рукописи. 34. Перемещение на более далёкое расстояние. 35. 
Животное семейства полорогих. 36. Мера ёмкости. 38. Военнослужащий одного из родов войск. 42. 
Совокупность средств для ведения войны. 44. Невысокое заграждение, препятствующее проходу. 45. 
Наркотическое средство, приготовляемое из листьев индийской конопли. 46. Созвучие концов стихот-
ворных строк. 47. Наклонная, покатая поверхность. 48. Изобретатель.
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По горизонтали: 2. Кушанье из мелко нарезанной рыбы с пряной и острой приправой. 
4. В больших городах: удушливый туман, смешанный с выхлопными газами, дымом. 7. Земля 
в противоположность водному пространству. 8. Денежная единица Германии, Италии и не-
которых других стран. 9. Молодое непривитое плодовое дерево. 11. Внесистемная единица 
экспозиционной дозы гамма-излучения. 12. Ручная корзина для ягод, грибов. 15. Ударный му-
зыкальный инструмент. 17. Древний кочевник. 18. Садовый декоративный цветок. 19. Ассиг-
нования из государственного бюджета на покрытие убытков предприятий. 20. Часть комнаты, 
сдаваемая в наём. 22. Отросток-волокно, который отходит от головного или спинного мозга 
человека к органам или тканям тела. 24. Уменьшение золотого содержания денежной едини-
цы. 25. Работник театра, изготовляющий различные предметы, используемые в ходе спекта-
кля. 28. Управление движением летательного аппарата при выполнении им фигур в воздухе. 
30. Переносная коротковолновая приёмо-передающая радиостанция. 31. Тонкая ткань. 32. 
Род многолетних травянистых растений семейства лилейных. 33. Газ без цвета и запаха. 34. 
Та или иная группа людей, населения, общества.

По вертикали: 1. Отделение в пассажирском вагоне. 2. Смесь жидкости с другим жид-
ким, твёрдым или газообразным веществом. 3. Вечернее принятие пищи. 4. Место, где 
что-то отколото. 5. Совокупность всех наследственных факторов организма. 6. Ловкая про-
делка. 9. Устройство для искусственного устранения из воздуха неприятно пахнущих газов 
и паров. 10. Точка высшего подъема, высшего напряжения. 11. Оклад на иконе. 13. Зо-
диакальное созвездие. 14. Химический элемент, металл. 15. Отрицательный электрод. 16. 
Тонкая, полупрозрачная хлопчатобумажная ткань полотняного переплетения. 20. Выбоина, 
яма на дороге. 21. Невысокий длинный выступ у русской печи. 22. Имя последнего россий-
ского императора. 23. Поездка. 26. Отвесная скала. 27. Большой званый вечер. 28. Соору-
жение для швартовки судов с двух сторон. 29. Мельчайшая частица химического элемента.

НА ФРОНТІ ЗАГИНУВ УКРАЇНСЬКИЙ АРБІТР

Український футбол зазнав важкої втрати. У боях з російськими 
окупантами віддав життя за Батьківщину молодий арбітр та тренер 
Андрій Щепотьєв.

Про загибель Андрія Щепотьєва повідомила Українська асоціація футболу. 
Харків'янину було лише 30 років.

Андрій Щепотьєв до повномасштабного вторгнення був арбітром. Він 
обслуговував матчі дитячо-юнацького футболу та зустрічі аматорських 
ліг.

Андрій був слухачем Національної школи арбітрів (2020 р.) та працював 
тренером харківського Арсеналу.

Після початку повномасштабної агресії Росії Щепотьєв вступив до лав 
Збройних сил України. Андрій загинув під час виконання бойового завдання 
біля села Висока Яруга в Дергачівському районі на Харківщині.

ОТВЕТЫ НА СУДОКУ:

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
1. МОЗАИКА. 6. БАЛАХОН. 10. МОРДА. 12. КРИВОШИП. 13. НАНОМЕТР. 14. УЗНИК. 15. ПРИ-
БОР. 17. БИЦЕПС. 18. ГУСАР. 20. ШТОРМ. 21. САЛАКА. 24. СМОЛА. 26. ДЕФЕКТ. 29. КОКА. 30. 
КРЯЖ. 31. ШАХТА. 32. ГАММА. 33. ЗОЛА. 35. ИМАМ. 37. ЗАДАЧА. 39. АРЕНА. 40. АВГУСТ. 43. 
ГОНКА. 45. КАСКА. 48. ТРОФЕЙ. 50. АМУЛЕТ. 51. БИТОК. 52. АРАБЕСКА. 53. ЛЮБОВНИК. 54. 
РУМБА. 55. ПРОТЕЖЕ. 56. ВЫЛАЗКА.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
2. ОРИГИНАЛ. 3. АПОЛОГ. 4. АМПУЛА. 5. ГРАНД. 6. БАНКЕТ. 7. АНОНИМ. 8. ОЖЕРЕЛЬЕ. 9. 
СКЕПСИС. 11. БРАСЛЕТ. 16. РУСАК. 17. БРИДЖ. 19. РАМА. 20. ШЁЛК. 22. АГАВА. 23. АСТРА. 
24. СКУЛА. 25. АРАМА. 27. ФЛАНГ. 28. КУМЫС. 33. ЗАБОЙ. 34. АРКА. 35. ИНОК. 36. МАЙКА. 37. 
ЗАВТРАК. 38. ДИНОЗАВР. 41. УГОЛЬНИК. 42. ТАКТИКА. 43. ГЕШЕФТ. 44. КАБАРЕ. 46. АНКЛАВ. 
47. АМФОРА. 49. ШТАМП.

ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД
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10783 Bustleton Ave, 10783 Bustleton Ave, 
Philadelphia PA 19116 Philadelphia PA 19116 

267-538-4157267-538-4157

ОБСЛУГОВУЄМО:ОБСЛУГОВУЄМО:
Урочистості та зустрічі.Урочистості та зустрічі.
Сніданки, обіди, вечері.Сніданки, обіди, вечері.
Гарантована доставка.Гарантована доставка.

www.royalpassage.netwww.royalpassage.net

9309 Krewstown Rd., 9309 Krewstown Rd., 
Philadelphia PA 19115 Philadelphia PA 19115 

267-994-4903267-994-4903

Ваш надежный друг и помощник

731 Red Lion Road,731 Red Lion Road,
Philadelphia, PA 19115Philadelphia, PA 19115

ПРЕДОСТАВЛЯЕМ ВАМ ПО РЕЦЕПТУ ВРАЧА ВСЕ СУЩЕСТВУЮЩИЕ 
ПРИНАДЛЕЖНОСТИ, ПРИБОРЫ И ПРИСПОСОБЛЕНИЯ ДЛЯ УХОДА ЗА БОЛЬНЫМИ

Бесплатная
доставка
на дом!

 Tel.: 215-677-8770
Fax.: 215-677-8748

WEBWEB: www. vspmedicalsupply.net: www. vspmedicalsupply.net
E-MAILE-MAIL: vspsupply@verizon.net: vspsupply@verizon.net

• Средства передвижения: 
костыли, ходунки и палочки
• Кислородные 
и дыхательные аппараты 
для использования на дому
• Аппараты для измерения 
давления и сахара в крови

• Диабетическая обувь, 
стельки, носки и чулки
• Лечебные пояса 
и наколенники из 
натуральной шерсти
• Регулируемые 
кресла-помощники

приглашает на работу
HOME HEALTH AIDS  

в р-н Bucks county, Philadelphia, 
Montgomery, Delaware, Chester, 
Lackawanna and Lehigh county.

Необходимо знание английского 
языка и наличие собственного 
транспорта.  
Легальный статус обязателен.  
Высокая оплата труда. 

За дополнительной информацией звоните по телефону



ПРЕДЛАГАЕМ КУРСЫ ОБУЧЕНИЯ CDL КЛАССА A 
После успешного завершения 

программы CDL ТРУДОУСТРАИВАЕМ

Транспортная компания N-Trans Inc 
специализируется по перевозке  

рефрижераторных грузов 
из Филадельфии до Лос-Анджелеса

• новая  техника, • новая  техника, 
• стабильная зарплата • стабильная зарплата 
• хорошие условия• хорошие условия

N-Trans Inc
2000 Bennett Road,  

Philadelphia  PA 19115 

ПРИГЛАШАЕМ 
водителей CDL 

c опытом работы 
и без

ОБЕСПЕЧИВАЕМ 
СТАБИЛЬНЫЕ РЕЙСЫ   

4.5 - 5 ДНЕЙ  
В НЕДЕЛЮ

215-776-3392215-776-3392

PATRIOTCDL
www.patriotcdl.com

 7800 Bristol Pike,  
Levittown, PA

   (267) 499-9999 • (267) 632-3653

• Русскоязычные инструктора
• Тесты ELDT на русском языке бесплатно
• Обучение на русском языке
• Помощь по трудоустройству

Первая сертифицированная 
русскоязычная школа  

по подготовке водителей CDL  
в Пенсильвании


